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»Kon~ali smo ve~ino investicij, nika-
kor pa ne razvoja,« je odgovoril Bojan
@igman v majskem Aluminiju na vpra-
{anje glede razvoja Taluma v sedanjih
razmerah. Tudi to je bil eden od razlo-
gov, da smo besedo dali vodji razvoja
Branetu Ko`uhu, da skupaj s svojimi
sodelavci konkretneje pojasnijo tok
dogajanj. Iz zapisanega lahko vidimo,
kako se v pomanjkanju investicijskih
dejavnosti razvoj vedno bolj prilagaja
potrebam proizvodnje. Pa vendar smo
v Talumu zmogli dovolj znanja in mo~i
za {e eno izvirno potezo oziroma za
nov projekt gradnje son~ne elektrarne,
ki naj bi bila najve~ja v Sloveniji. Vse
o tem lahko preberete v prispevku no-
silca projekta Marka Drobni~a. V tem
sklopu lahko spoznate tudi novega
~lana Razvoja. 

Zanimiva je ugotovitev mag. Bo{tjana
Koro{ca, ki se nana{a na dejstvo, da
smo v Talumu zmanj{ali porabo elek-
tri~ne energije na le 5 odstotkov ce-
lotne porabe v dr`avi, ki je pred
dobrim letom presegala 13 odstotkov.
Prvi~ se je zgodilo, da nas najve~ji
proizvajalci elektri~ne energije v Slo-
veniji celo prosijo, naj porabimo ve~
energije, in glasno zagovarjajo pomen
Taluma v slovenskem elektroener-
getskem sistemu. »Gre za iste stro-
kovno utemeljene trditve, ki jih proiz-
vajalcem elektri~ne energije dopove-
dujemo `e leta in leta,« poudarja Bo-
{tjan. 

@al jim ne moremo ugoditi, ker sta bila
izklop elektrolize in posledi~no zmanj-

{anje proizvodnje v drugih obratih del
strategije re{evanja Taluma, ne elek-
trogospodarstva. V pogovoru z vodjo
ra~unovodstva Danielom La~nom smo
na to temo dobili {e eno pojasnilo:
»Izra~un in tudi dosedanji potek krize
in poslovanja sta pokazala, da so bili
vsi izvedeni ukrepi pravilni in dovolj
hitri. S tem smo ohranili velik del li-
kvidnih sredstev. Verjemite mi, da bi
ob nezmanj{anem obsegu obratovanja
elektrolize Talum `e bil nesolventen.«
Kaj pomeni nesolventnost, smo se `e
nau~ili: ste~aj. Poleg tega nam je v
tem iz~rpnem pogovoru razkril {e dru-
ge podrobnosti iz letne bilance, o delu
z revizorji, davkarji, ki so vedno znova
ugotavljali, da so Talumovi ra~uno-
vodski izkazi resni~en in po{ten prikaz
finan~nega stanja. Poleg tega boste
presene~eni, kaj vse {e zmore popu-
larni Dani.

Kako dolgo bo Talum zdr`al pri tako
omejenem dotoku denarja, ne more
nih~e povedati. Ali bodo potrebni do-
datni ukrepi glede morebitnega uva-
janja novega Zakona o delnem povra-
~ilu nadomestila za pla~e, ki ga ponu-
ja vlada, sta nam pojasnili ~lanica
Uprave Brigita A~imovi~ in vodja prav-
ne slu`be Darja Havlas - Kozoderc. 

Spoznali boste Draga Vogrinca, ki mu
je [tajerska gospodarska zbornica po-
delila diplomo za inovacijo. Kaj pome-
ni materni jezik, nam v reporta`i razlo-
`i strokovnjakinja na tem podro~ju in
zvesta lektorica na{ega Aluminija Dar-
ja Gabrov{ek Hom{ak. Kako so ustvar-

jalni na{i otroci, boste izvedeli v
prispevku Tanje Madjar. 

Tudi tokrat smo obiskali preme{~ene
delavce, in sicer pri razgradnji elek-
trolize B. Za njimi je bolj sprejemljiva
zgodba, kot smo jo sli{ali od preme{-
~enih delavcev v DE Rondelice. Raz-
gradnja je sicer za~asno delo in po-
meni dokon~no slovo od starih elek-
troliznih pe~i. 

Na drugem koncu hale vzdr`evalci
demontirajo transformatorje. To so
tisti deli elektrolize, od katerih je dobi-
vala energijo, pogonsko mo~. Pred sa-
bo vidimo iztrgana `elezna jedra, ba-
krena navitja in druge zadnje unikatne
ko{~ke enega telesa. Ko to gledamo,
se zavemo, koliko znanja in truda je
bilo neko~ vlo`enega v te naprave. Se-
daj vse izginja in dokon~no se zave-
mo, da zares ni ve~ nobene mo`nosti,
da bi to telo ponovno za`ivelo. To je
samo fantazija. Pozabimo. »Elektrolize
ni ve~.«

So stvari, ki nas {e bolj `alostijo, ker
so povezane z ljudmi. No, kakor koga.
Osebno me najbolj prizadene poslav-
ljanje. Pred kratkim je iz tovarne od{la
sodelavka. Za njo je ostala velika praz-
nina, ki jo ~utim sam in jo ~uti tudi
Talum.

Pred nami pa so veseli dogodki, po~it-
nice. Aleksandra nas nagovarja, naj
potujemo okoli srca. Pa ne samo svo-
jega, lahko dodam. Zares potujte, ka-
mor koli.

Elektrolize ni ve~

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»@al jim ne moremo ugoditi,
ker sta bila izklop elektrolize
in posledi~no zmanj{anje
proizvodnje v drugih obratih
del strategije re{evanja
Taluma, ne elektrogospo-
darstva.«
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V petek, 5. junija, je v prostorih Minis-
trstva za obrambo na slavnostni po-
delitvi Talum prejel priznanje deloda-
jalcu pripadnikov pogodbene rezerve
za uspe{no sodelovanje z ministr-
stvom pri popolnjevanju Slovenske
vojske s pogodbenimi pripadniki re-
zervne sestave. 
V imenu Taluma se je slavnostne po-
delitve udele`il Bo{tjan Sagadin. V Ta-
lumu je trenutno 15 delavcev, ki so
vklju~eni v pogodbeno opravljanje vo-
ja{ke slu`be v rezervni sestavi.
V utemeljitvi priznanja je med drugim
zapisano: »Glede na {tevilo zaposle-
nih in `e prej{njo vklju~enost zaposle-
nih v teritorialno obrambo in rezervno

sestavo Slovenske vojske je bil dober
odziv kandidatov za opravljanje voja{-
ke slu`be v rezervni sestavi. Na ob-
mo~ju delovanja Izpostave Ptuj je
dru`ba Talum z najve~ vklju~enimi de-
lavci v pogodbeno rezervo. V razgo-
vorih s kadrovsko slu`bo smo uspe{no
predstavili sistem popolnjevanja s
pogodbeno rezervo in pozitiven odnos
do usklajevanja delovnih izmen zapo-
slenih. Tako da zaradi razumevanja
vodstva podjetja do pogodbenega
opravljanja voja{ke slu`be v rezervni
sestavi s strani delodajalca ni pri-
hajalo do vzrokov za prekinitev `e
sklenjenih pogodb in sklepanje novih
pogodb.«x

Zakon o delnem povra~ilu nadomesti-
la pla~e, ki bo omogo~al za~asno ~a-
kanje na delo, je bil sprejet. Prakti~no
ga bo mo`no izvajati od julija 2009
dalje.
Tudi v Talumu prou~ujemo mo`nosti,
ki jih ta zakon omogo~a podjetjem, v

katerih sta upad naro~il in s tem proiz-
vodnje precej{na. Cilj tega zakona je,
da zadr`imo znanje in izku{nje zapo-
slenih za ~as, ko se bo negativna kri-
vulja obrnila navzgor.
Na osnovi predlo`enega opisa poslov-
nega polo`aja podjetja ter programa

ohranitve in dviga kakovosti delovnih
mest lahko podjetje zaposlene napoti
na za~asno ~akanje na delo, ~e jim de-
la ne more zagotoviti. Posameznik je
lahko napoten na za~asno ~akanje na
delo za najve~ {est mesecev. V tem ~a-
su delavcu pripada nadomestilo pla~e
v vi{ini 85 odstotkov od njegove osno-
ve. Osnova za odmero nadomestila bi
v Talumu konkretno pomenila posa-
meznikovo povpre~je treh mesecev
pred uvedbo 36-urnega delovnega
tedna, torej povpre~je obdobja od
decembra 2008 do februarja 2009.
Nadomestilo ne sme biti ni`je od mi-
nimalne pla~e in ne vi{je, kot bi bila
pla~a, ~e bi delali.
V ~asu ~akanja na delo je pravica in
obveznost posameznika, da se udele-
`uje usposabljanja in izobra`evanja v
skladu s programom ohranitve in
dviga kakovosti delovnih mest. Tra-
janje usposabljanja in izobra`evanja je
dolo~eno v obsegu najmanj 20 od-
stotkov ~asa ~akanja na delo. V ~asu
usposabljanja veljajo za povra~ilo

stro{kov prevoza in prehrane enaki
pogoji, kot ~e bi delali.
Pomembna je obveznost delavca, da
se v primeru potrebe vrne na delo pred
iztekom obdobja ~akanja ali med pote-
kom tega obdobja. V ~asu dela posa-
meznik prejema pla~o kot vsi drugi, ki
delajo. Na~in poziva na delo, rok, v ka-
terem se je na poziv treba odzvati in
za~eti delati, bo dolo~en v obvestilu o
napotitvi na za~asno ~akanje na delo.
Obdobje dela se ne v{teva v ~as
~akanja na delo, torej se obdobje ~a-
kanja ne skraj{uje. V obdobje ~akanja
se ne v{tevajo tudi letni dopust in bol-
ni{ke odsotnosti.
Kateri zaposleni in s katerim datumom
bodo napoteni na za~asno ~akanje na
delo, kak{no bo obdobje ~akanja na
delo, vsebine, ~as in na~in usposab-
ljanja in izobra`evanja so vpra{anja,
na katera {e nimamo vseh konkretnih
odgovorov. Ko bodo dovolj podrobno
in v skladu s poslovnimi razmerami
prou~ene mo`nosti za Talum, vas bo-
mo seznanjali z nadaljnjimi postopki
in odlo~itvami.x

Zakon, ki bo
omogo~al za~asno
~akanje na delo

UPRAVA

BRIGITA A^IMOVI^
DARJA HAVLAS-KOZODERC

Talum prejel 
priznanje Ministrstva
za obrambo 
Republike Slovenije
DANICA HRN^I^
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Spremenjena ekonomska situacija v
svetu mo~no vpliva na poslovanje Ta-
luma v tem letu. To se pozna tudi pri
delu na{e slu`be, katere dejavnost je
spremljanje in izvajanje investicijskih
in razvojnih projektov. 
V zadnjih letih smo izpeljali veliko zah-
tevnih investicijskih projektov, ki so
bili vsi uspe{no realizirani. Trenutno
jih poteka {e nekaj, vendar bodo kma-
lu tudi ti kon~ani. Kako bo z investici-
jami v prihodnje, je v veliki meri od-
visno od nadaljnjega razvoja in situ-
acije na trgu. 
V ~asu, ko so investicije omejene, je
treba razvoju dati {e ve~ji pomen. Tru-
diti se moramo {e bolj kot doslej pri
sodelavcih spodbujati potrebo po iz-
bolj{evanju tehnolo{kih postopkov in
procesov ali po razvoju novih proiz-
vodov. Pri tem ni nujno, da se omeji-
mo samo na osnovno proizvodno de-
javnost Taluma, to je proizvodnjo in
predelavo aluminija. Razvojni projekti
so lahko tudi z drugih podro~ij, po-
membna je predvsem prava ideja.
Vse delovne enote niso na enakih
tehnolo{kih ravneh, zato so tudi razvoj-
na vlaganja po enotah razli~na. Tre-
nutno je razvoj najbolj intenziven v
livarnah in pri proizvodnji ulitkov.
Pretaljevanje odpadnega aluminija je
zagotovo eden od pomembnej{ih pro-
cesov, ki se bo v prihodnje {e veliko
spreminjal. Kljub sodobni tehnolo{ki
opremi sam proces {e ni optimalen,
zato bo na tem podro~ju potrebnega
{e veliko razvojnega dela v smislu opti-
mizacije proizvodnje in usvajanja pro-
izvodnje sekundarnih zlitin, ki smo jih
doslej proizvajali le v manj{ih koli-
~inah.

Proizvodnja ulitkov se ubada z veliko
problemi, saj je zaradi narave proiz-
vodov zelo zahtevna. Morda je najprej
treba omeniti, da je delovanje trga
ulitkov precej druga~no od delovanja
trgov na podro~jih drugih proizvodov.
Organizacija dela {e ni optimalna, k ne
preve~ dobremu rezultatu pa je v pre-
teklosti veliko prispevalo neobvlado-
vanje kakovosti in zaradi tega velik
izmet. K temu je treba dodati, da ima-
mo {e vedno samo enega kupca, ki
nas zaradi tega, ker je edini, pri cenah
nemalokrat izsiljuje.
^e `elimo DE Ulitki spremeniti v do-
bi~konosen obrat, je treba narediti ne-
kaj zelo pomembnih stvari. Izbolj{ati
se morata organizacija proizvodnje in
kakovost procesa. Z obstoje~im kup-
cem se je treba dogovoriti o odprtih
vpra{anjih, ki nam povzro~ajo nemalo
nepotrebnih stro{kov. Najpomemb-
nej{a naloga pa je, ~im prej najti nove
kupce, ker bomo na ta na~in postali
manj ranljivi. V tem ~asu potekajo za-
klju~ni pogovori z novim kupcem za
razvoj dveh ulitkov. Izid pogajanj bo
predvidoma znan v roku enega mese-
ca. Pridobitev tega posla lahko pome-
ni pomembno prelomnico za nadaljnji
razvoj proizvodnje ulitkov. 
Na energetskem podro~ju smo v pre-
teklih letih naredili zelo veliko. Kljub
temu imamo na razpolago {e veliko
odpadne energije, ki bi jo lahko korist-
no uporabili. S tovrstnimi projekti bo-
mo nadaljevali, saj lahko z njihovo
realizacijo bistveno zni`amo stro{ke
energije. Ti projekti se obi~ajno zaradi
vse dra`jih energentov hitro ekonom-
sko izpla~ajo.

^asi slab{ih gospodarskih razmer ni-
so primerni za ~akanje. Nekje sem
prebral: »Kdor v ~asu krize spi, se po
krizi ne zbudi ve~.« Tega se zavedamo
tudi v na{i slu`bi. Trudimo se biti
aktivni in inovativni in {e bolj kot prej
i{~emo nove prilo`nosti na razli~nih
podro~jih. Menimo, da je zdaj pravi
~as za na~rtovanje novih projektov, ki

jih bomo lahko realizirali po kon~ani
krizi. Vendar razvoj ni samo naloga
na{e slu`be, razpr{en mora biti po
vseh organizacijskih ravneh v pod-
jetju. Na{a glavna naloga je po eni
strani spodbujanje sodelavcev k iska-
nju novih idej, po drugi strani pa orga-
nizacija in sistemati~no izvajanje raz-
vojnih projektov.x

^akanje ne prinese rezultatov

RAZVOJ

BRANE KO@UH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Brane Ko`uh
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Biomasa, sonce in odpadna toplota iz
procesov so viri energije, ki postajajo
del Talumove strategije pri vlaganjih v
zni`evanje stro{kov energentov in pri-
jaznega odnosa do okolja.

Zgodovina ~love{tva je pokazala, da
brez lahko dostopne in razpolo`ljive
energije ni razvoja. ^eprav so fosilni
viri energije – premog, nafta in plin –
nadomestili les in mo~ ljudi oziroma
`ivali {ele pred pribli`no tremi stoletji,
je danes `e jasno, da s temi viri ne
bomo mogli napajati razvoja {e na-
slednja tri stoletja. Razlogov za to je
kar nekaj, najpomembnej{i pa so
zagotovo omejene koli~ine fosilnih
goriv, njihova razpolo`ljivost glede na
geografski polo`aj in s tem posledi~no
energetska odvisnost od imetnikov ter
nenazadnje vplivi na okolje, ki jih fo-
silna goriva povzro~ajo.
Prav zaradi vsega zgoraj navedenega
postajajo obnovljivi viri energije vse

bolj pomembni. V to skupino spadajo
sonce, voda, veter, energija iz biomase
in geotermalna energija. V nasprotju z
neobnovljivimi viri (fosilna goriva, kot
so premog, nafta, zemeljski plin) ob-

novljivi viri niso koli~insko omejeni,
poleg tega pa pri pridobivanju energi-
je nimajo {kodljivih vplivov na okolje. 
V Talumu sledimo razvoju tehnologij
na podro~ju obnovljivih virov energije
in se dejavno vklju~ujemo v {tudije
izvedljivosti tovrstnih projektov. Prav
kot posledica tovrstnih raziskav je bil
izpeljan pprroojjeekktt  ooggrreevvaannjjaa  rraassttlliinnjjaakkoovv
vv  RReevviittaalluu  ss  kkoottlloovvnniiccoo  nnaa  lleessnnoo  bbiioo--
mmaassoo, za katerega lahko danes zatrdi-
mo, da je bil uspe{no realizirana na-
lo`ba – poraba kurilnega olja kot fo-
silnega goriva se je v lanski kurilni se-
zoni zmanj{ala na ~etrtino, po kon~a-
nih zagonskih te`avah v kotlovnici pa
pri~akujemo, da bo padla na {estino,
to je na 60.000 litrov v kurilni sezoni.

O realizaciji tega projekta smo v Alu-
miniju podrobneje `e pisali, drugi pro-
jekt, ki je trenutno v pripravljalni fazi,
pa se nana{a na izkori{~anje sonca kot
obnovljivega vira. Gre za izgradnjo
son~ne elektrarne. 
VV  TTaalluummuu  oozziirroommaa  nnaa  ooppuu{{~~eenneemm
ooddllaaggaallii{{~~uu  rrddee~~eeggaa  bbllaattaa  nnaammrree~~  `̀eellii--
mmoo  ppoossttaavviittii  ttrreennuuttnnoo  nnaajjvvee~~jjoo  ssoonn~~nnoo
eelleekkttrraarrnnoo  vv  SSlloovveenniijjii.. Projekt smo
zastavili skupaj s partnerji oziroma so-
investitorji, ki vlagajo v son~ne elek-
trarne, saj se zavedamo, da nam tre-
nutna finan~na situacija ne dovoljuje
izdatkov za tak{ne namene. Osnove,
namen in cilje projekta smo zastavili
skupaj s podjetjem Solinvest, d. o. o.,
katerega interes in cilj sta izgradnja in
tr`enje modernih, u~inkovitih, pred-
vsem pa okolju prijaznih fotovoltai~-
nih elektrarn. Talumova zemlji{~a, in-
frastruktura in ~love{ki viri bodo tako
stvarni vlo`ek v skupni projekt, Solin-
vestov pa bo finan~ni vlo`ek za nakup
opreme. V sklopu raziskav, ki smo jih
opravili pri tem projektu, so bili izve-
deni splo{ni pregledi tehnologij proiz-
vodnje elektri~ne energije s pomo~jo
sonca, preu~ene so bile tehnologije za
uporabo v komercialne namene in za-
konodaja s podro~ja proizvodnje elek-
tri~ne energije iz obnovljivih virov,
ocenjene so bile mo`ne lokacije za iz-
gradnjo son~ne elektrarne v Talumu
ter izbrana tista, ki bi bila najprimer-
nej{a, pridobljene so bile okvirne po-
nudbe za izra~un potrebnih investicij-
skih vlaganj in dobe vra~ila investicij.
Prostor, ki ga imamo na razpolago na
odlagali{~u rde~ega blata, je dovolj

velik, da bi bilo mo`no na njem posta-
viti elektrarno z mo~jo 20 MW in ve~,
vendar je to z vidika vi{ine investicije,
priklju~itve na distribucijsko omre`je,
vi{ine subvencij, ki jih dr`ava name-

Razvoj Taluma in obnovljivi viri energije

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Marko Drobni~
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nja za pridobljeno elektri~no energijo
iz sonca, ter razpolo`ljivosti modulov
na tr`i{~u v tej fazi neizvedljivo. IIddeejjnnaa
zzaassnnoovvaa  pprroojjeekkttaa  iinn  iinnvveessttiicciijjsskkii  pprroo--
ggrraamm  ssttaa  bbiillaa  iizzddeellaannaa  zzaa  ssoonn~~nnoo  eelleekk--
ttrraarrnnoo  mmoo~~ii  11  MMWW,,  kkaarr  ppaa,,  kkoott  jjee  bbiilloo
`̀ee  nnaavveeddeennoo,,  pprreeddssttaavvlljjaa  nnaajjvvee~~jjoo
ssoonn~~nnoo  eelleekkttrraarrnnoo  vv  SSlloovveenniijjii iinn  pprraakk--
ttii~~nnoo  ppooddvvoojjiitteevv  ttrreennuuttnnee  kkoollii~~iinnee
pprrooiizzvveeddeennee  eelleekkttrrii~~nnee  eenneerrggiijjee  iizz  ssoonn--
ccaa..  VVii{{iinnoo  iinnvveessttiicciijjee  oocceennjjuujjeemmoo  nnaa
33,,55  mmiilliijjoonnaa  eevvrroovv,,  iizzvveeddbbeennoo  ffaazzoo  ppaa
nnaammeerraavvaammoo  zzaa~~eettii  `̀ee  lleettooss.
NNaajj  oommeenniimmoo  {{ee,,  ddaa  ssee  oobb  nnaavveeddeenniihh
pprroojjeekkttiihh  vv  TTaalluummuu  llootteevvaammoo  ttuuddii  pprroo--
jjeekkttaa  iizzrraabbee  ooddppaaddnnee  ttoopplloottee,,  kkii  nnaassttaa--
jjaa  vv  pprrooiizzvvooddnniihh  pprroocceessiihh. V ta namen
je bil pripravljen kataster virov odpad-
ne toplote in njenih potencialnih mo`-
nostih v razli~ne namene. Z nekaterimi
segmenti tega projekta se bomo pri-
javili tudi na razpise za pridobitev ne-
povratnih sredstev. S temi projekti v

Talumu dokazujemo, da postajata ra-
cionalna raba energije in vlaganje v
obnovljive vire energije stalnica pri
nadaljnjem razvoju podjetja. 
Na~rtov za vlaganja v obnovljive vire
energije v Talumu je torej veliko, prav
tako kot druga podjetja, ki se ukvarja-
jo s tem podro~jem, pa se tudi mi sre-
~ujemo s podobnimi te`avami. Dose-
danje analize ka`ejo, da se investitorji
odlo~ijo za nalo`be v obnovljive vire
energije, ko so za to izpolnjeni finan~-
ni oziroma ekonomski pogoji. Naprave
so v obratovanju cenej{e od tistih za
pridobivanje energije iz fosilnih goriv,
ker za delovanje ne potrebujejo goriva,
vendar pa so investicijsko dra`je kot
elektrarne na fosilna goriva. ^e `elimo
dose~i pomembne energetske rezul-
tate, je treba v obnovljive vire energije
investirati bistveno ve~ja finan~na
sredstva kot za klasi~ne objekte. GGllaavv--
nnaa  oozziirroommaa  eeddiinnaa  iinnssttrruummeennttaa,,  kkii  jjuu

SSlloovveenniijjaa  uuppoorraabblljjaa  zzaa  ssppooddbbuujjaannjjee
vvllaaggaannjj  vv  oobbnnoovvlljjiivvee  vviirree  eenneerrggiijjee,,  ssttaa
ssiisstteemm  ffiikkssnniihh  ooddkkuuppnniihh  cceenn  zzaa  kkvvaalliiffii--
cciirraannee  pprrooiizzvvaajjaallccee  eelleekkttrrii~~nnee  eenneerrggiijjee
(obnovljivi viri energije in soproizvod-
nja elektri~ne energije in toplote) iinn
nneeppoovvrraattnnee  ssuubbvveenncciijjee  zzaa  oobbnnoovvlljjiivvee
vviirree  eenneerrggiijjee  zzaa  pprrooiizzvvooddnnjjoo  ttoopplloottee,,
vendar so v tem trenutku {e premajh-
na spodbuda za bistveno pove~anje
vlaganj na tem podro~ju.
V Sloveniji potrebujemo najverjetneje
novo energetsko strategijo, vendar ne
za celotno energetiko. Klasi~na ener-
getika se bo razvijala v skladu z razme-
rami na globalnih trgih nafte, plina,
premoga in jedrske energije. V teh
sektorjih imamo uveljavljena energet-
ska podjetja z velikim {tevilom stro-
kovnjakov, ki bodo svoje sektorje vo-
dili v skladu z mo`nostmi, razmerami
in ekonomijo profita. PPoottrreebbuujjeemmoo  ppaa
ssttrraatteeggiijjoo  nnaa  ppooddrroo~~jjuu  uu~~iinnkkoovviittee  rraabbee

iinn  oobbnnoovvlljjiivviihh  vviirroovv  eenneerrggiijjee..  TTii  ddvvee
ppooddrroo~~jjii  zzaaddeevvaattaa  nnee  ssaammoo  eenneerrggeettsskkaa
ppooddjjeettjjaa,,  tteemmvvee~~  nnaass  vvssee..  ZZaahhtteevvaattaa
sspprreemmeemmbboo  ppooggoojjeevv,,  ssppooddbbuujjeevvaallnnee
uukkrreeppee,,  zznnaannjjaa  iinn  iinnffoorrmmaacciijjee..  NNiihh~~ee  nnii
pprriipprraavvlljjeenn  vvllaaggaattii,,  ~~ee  ssee  iinnvveessttiicciijjee  nnee
iizzppllaa~~aajjoo.. Dr`ava mora postaviti fi-
nan~ne in formalne pogoje, da se
bodo investicije v u~inkovito rabo
energije in obnovljive vire energije
izpla~ale. In prav to je osnova za ve~ji
napredek na podro~ju investiranja v
tovrstne vire energije.
Razvoj na podro~ju vlaganj v tehno-
logije izrabe obnovljivih virov energije
torej nezadr`no raste. VV  TTaalluummuu  ̀̀ eelliimmoo
tteemmuu  rraazzvvoojjuu  sslleeddiittii  tteerr  ss  tteemm  ppoottrrddiittii
oozziirroommaa  nnaaddggrraaddiittii  nnaa{{ee  aakkttiivvnnoossttii  nnaa
ppooddrroo~~jjuu  vvllaaggaannjj  vv  rraacciioonnaallnnoo  iizzrraabboo
eenneerrggiijjee  iinn  ookkoolljjee,,  ss  tteemm  ppaa  ppoosslleeddii~~nnoo
zzmmaannjj{{eevvaattii  ssttrroo{{kkee  pprrooiizzvvooddnniihh  pprroo--
cceessoovv.x

[panska son~na elektrarna mo~i 1 MW
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Talumov Razvoj je pred slabim letom
obogatil nov ~lan. To je Bla` Trope-
nauer, ki vam ga `elimo podrobneje
predstaviti. Bla` je univerzitetni diplo-
mirani gospodarski in`enir elektroteh-
nike in je tik pred zagovorom magi-
strske naloge. Pri{el je iz Palome in
pri nas opravlja delo projektnega vod-
je. Odkriva nam svoj pristop k stro-
kovnemu delu in svoje poglede na se-
danjost in prihodnost. 

AAllii  llaahhkkoo  ooppii{{ee{{  ppoommeenn  TTaalluummaa,,  mmoorr--
ddaa  ttuuddii  eelleekkttrroolliizznnii  pprroocceess,,  kkii  ggaa  mmnnoo--
ggii  iimmeennuujjeemmoo  ssrrccee  ttoovvaarrnnee??

Doslej sem spoznal, da se Talum – ob
primarni proizvodnji aluminija –
uspe{no spoprijema tudi z izzivi, ki jih
prina{a uvajanje novih proizvodov in
proizvodnih postopkov. Podjetje je
veliko in tako prostorsko kot organiza-
cijsko ponuja tudi druge mo`nosti raz-
voja. Talum je moderno podjetje z
velikim ~utom za okolje, ima dobro
infrastrukturo, lepo urejeno okolico,
predvsem pa ljudi z resnim pristopom
do dela. Skratka, podjetje prihodnosti.
Elektroliza je dejansko srce tovarne,
saj predstavlja temelj nadaljnjega pro-
cesa. Prednost neposrednega pridobi-

vanja teko~ega aluminija je v stro-
{kovnem, energetskem in ~asovnem
vidiku. 

KKaakkoo  jjee  ppootteekkaalloo  ttvvoojjee  »»pprriipprraavvnnii--
{{ttvvoo««..  AAllii  mmeennii{{,,  ddaa  ssii  ddoovvoolljj  ddoobbrroo
ssppoozznnaall  pprrooiizzvvooddnnii  pprroocceess,,  ppoosslloovvaa--
nnjjee,,  nnaa~~iinn  »»`̀iivvlljjeennjjaa««  TTaalluummaa  ……??
Ko sem pri{el, sem bil prijetno prese-
ne~en nad dobro predstavitvijo pod-
jetja, ki so jo opravili  vodje delovnih
enot in sodelavci. Menim, da sem
vstopil v prijazno delovno skupino
ljudi, ki ti je pripravljena pomagati pri
delu. Tudi ljudje iz drugih delovnih
enot so ve~inoma pozitivno razpo-
lo`eni.
Proizvodni proces sem za naloge, ki
jih opravljam, spoznal dovolj dobro.
Dejstvo pa je, da je to le kan~ek zna-
nja in menim, da ga bom s~asoma iz
razli~nih procesov pridobil {e veliko.
Poslovanje mi ni toliko tuje, saj sem
podobne naloge opravljal `e v prej-
{njem podjetju, kjer sem se dnevno
sre~eval z ljudmi iz proizvodnje in ad-
ministracije.

KKaatteerree  oossnnoovvnnee  ssttrrookkoovvnnee  nnaallooggee  ssii
oopprraavvlljjaall,,  kkaakk{{eenn  jjee  pprrii  tteemm  ttvvoojj  {{ttuuddiijj--
sskkii  pprriissttoopp??
Opravljam naslednje naloge: posnetek
obstoje~ega stanja, presoja vplivov
uvajanja novosti na obstoje~i proiz-
vodni proces in okolico, pridobivanje
informacij o tehni~ni izvedljivosti in
oceni projektov, izdelava {tudij izved-
ljivosti in rentabilnosti, pripravljanje

projektov na razpise EU, skratka,
spremljanje projektov skozi vse faze.
^e bolj prakti~no opi{em, so moja
osnovna dela zbiranje informacij iz
notranjih in zunanjih virov (pregled in
zbiranje obstoje~e dokumentacije in
preu~evanje gradiva razli~nih ponud-
nikov), stalna komunikacija s sodelav-
ci z razli~nih podro~ij v podjetju,
ogled in analiza obstoje~ih realiziranih
projektov zunaj podjetja, za katere se
zanimamo, stro{kovne primerjave raz-
li~nih variant, oblikovanje projektnih
nalog in iskanje ponudb, priprava in
koordinacija sestankov, sestavljanje
zapisnikov sestankov, izdelava poro~il
posameznih faz projekta, prou~evanje
razpisne dokumentacije za prijavo
projektov na razpise EU in {e kaj.

LLaahhkkoo  ppooddrroobbnneejjee  ooppii{{ee{{  pprroojjeekkttee,,  pprrii
kkaatteerriihh  ssooddeelluujjee{{??
Moje delo se je za~elo pri odprtih pro-
jektih v Razvoju. S sodelavcem Mar-
kom Drobni~em sva za~ela delati pri
projektu Izraba toplote dimnih plinov
iz Livarne zlitin in pri izgradnji novih
prostorov za h~erinsko podjetje Re-
vital. 
Opravljam delo projektnega vodje, kar
pomeni, da spremljam projekte od
idejne do izvedbene faze. Pri postavitvi
sanitarij in pisarn za Revital sem
pomagal pri koordinaciji gradbenih,
strojnih in elektri~nih del. Delo me je
veselilo, saj sva z Markom imela na
svoji strani izku{ene nadzornike in

@elim si ustvariti dom in dru`ino
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korektne izvajalce del. Tudi vzdu{je je
bilo dobro in objekt je bil obnovljen z
velikim poudarkom na stro{kih in v
doglednem ~asu.
V idejni fazi projekta Izraba odpadne
toplote sem preiskoval mo`nosti izra-
be toplotne energije za proizvodnjo
elektrike. Izkazalo se je, da bi bila
investicija prevelika, zato sem preis-
koval naprej. Investicija v toplotni iz-
menjevalnik, ki bi z dimnimi plini ogre-
val vodo za ogrevanje, je bila `e ugod-
nej{a, a je bila doba vra~anja {e vedno
predolga. Nova ideja, pri kateri se
koristi ~isti zrak, pa je {e dosti bolj
ugodna in dobi~konosna, zato pri-
pravljam projekt v tej smeri, da bi ga
lahko izvedli {e pred zimo. Ta projekt
je uvod v za~etek energetske neod-
visnosti podjetja od pare in nadome-
stitev ogrevanja z odpadno toploto iz
procesa.
Trenutno je v fazi izvajanja tudi projekt
za nadgradnjo sistema ogrevanja ka-
trana v DE Anodne mase. [tudija je
namre~ pokazala, da bo novi na~in
ogrevanja omogo~al obratovanje z
bistveno ni`jimi stro{ki. Prepri~an
sem, da bomo kot mo~an projektni tim
ta projekt dobro izvedli.  

KKaakk{{nnaa  ppaa  jjee  bbiillaa  ttvvoojjaa  ddoosseeddaannjjaa  ppoott??
MMiisslliimm  nnaa  ooddrraa{{~~aannjjee,,  {{oolloo,,  pprrvvoo
sslluu`̀bboo  ……
Odra{~al sem v Gornji Radgoni. Sred-
njo {olo za elektrotehniko in ra~unal-
ni{tvo sem obiskoval v Mariboru, kjer
sem dokon~al tudi fakulteto. Po izo-
brazbi sem univerzitetni diplomirani
gospodarski in`enir elektrotehnike.
Program je interdisciplinarno usmer-

jen v strogo tehni~na in ekonomska
znanja. Veseli me delo z ljudmi in
planiranje stvari. V srednji {oli in kot
{tudent sem delal v ve~ podjetjih (EEK
Videm, Tridata, Varnost Priva, SMM),
ki so se ukvarjala predvsem s proiz-
vodnjo in prodajo elektronskih naprav. 
Po kon~anem {tudiju sem svojo prvo
redno zaposlitev dobil v podjetju Pa-
loma, d. d., kot tehnolog v sektorju za
razvoj in tehnologije. Za~el sem z
zaklju~nimi deli na ~istilni napravi in
nadaljeval pri projektu postavitve nove
konfekcijske tovarne (na~rtoval sem
splo{ne in mo~nostne elektroinstala-
cije, vodil monta`o in demonta`o linij
iz [vice, zagon linij, pripravljal vzdr`e-
vanje, skrbel za odpravljanje napak,
komuniciral s tujimi dobavitelji itd.).
Delo sem nadaljeval pri postavitvi in
vpeljavi novih, zelo zmogljivih linij za
proizvodnjo robcev. Prevzel sem
vlogo vodje projekta in nadaljeval dela
v smeri priprave projektov na razpise
za sredstva EU.

KKmmaalluu  ppoo  ttvvoojjeemm  pprriihhoodduu  vv  TTaalluumm  ssee
jjee  zzaa~~eellaa  kkrriizzaa,,  kkii  jjee  pprrii{{llaa  oodd  zzuunnaajj  iinn
jjee  ddrruuggaa~~nnaa,,  kkoott  ssii  jjoo  ddoo`̀iivvlljjaall  vv
PPaalloommii..  KKaakk{{eenn  jjee  ttvvoojj  ppoogglleedd  nnaa  kkrriizzoo
vv  oobbeehh  ppooddjjeettjjiihh??
V Palomi je bilo treba vlo`iti dosti ve~
energije, da se je kak{na stvar pre-
maknila. Vzrok niso bili nesposobni
ljudje, saj niso ni~ slab{e strokovno
podkovani kot Talumovi delavci, vzrok
je bilo predvsem slabo vzdu{je v pod-
jetju. Bilo je veliko menjav vodstva
podjetja in s tem povezanih te`av, ki
so se prelile vse do najni`jih ravni.
Vsakodnevne govorice o ste~aju pod-

jetja, izpostavljanje podjetja medijem
in prikaz podjetja v njih kot obsojene-
ga na propad so povzro~ili {e ve~je
te`ave. Pove~alo se je namre~ nezau-
panje kupcev in dobaviteljev v pla~ilno
sposobnost podjetja. V Palomi sem
delal pet let. Ker nisem verjel v izbolj-
{anje razmer, sem si poiskal slu`bo
drugje in Talum se mi je zdel prava
izbira.
Dejansko se je situacija s krizo obrni-
la na glavo. Paloma posluje sedaj pozi-
tivno, kar naj bi bilo posledica ni`jih
stro{kov vhodnih surovin. ^e pa se bo
politi~no iz~rpavanje podjetja nadalje-
valo, potem za Palomo `al ne vidim
svetle prihodnosti. Talum posluje
sedaj dosti slab{e kot pred krizo, saj
ga je zadela bolj kot druge panoge.
Menim pa, da ne bo ve~no tako in da
bo te krize konec hitreje, kot je videti.
In ~e primerjam situacijo iz obeh pod-
jetij, menim, da Talum ve, kaj ho~e, in
verjamem, da bo premagal krizo.

PPrraavvkkaarr  ddookkoonn~~uujjee{{  mmaaggiisstteerriijj..  KKaajj  vv
nnjjeemm  rraazziisskkuujjee{{  iinn  kkoolliikkoo  ttii  ttoo  ddaajjee
mmoo~~ii  iinn  mmoottiivvaacciijjee  zzaa  ddeelloo  nnaa  ppooddrroo~~jjuu
tteehhnnii~~nniihh  zznnaannoossttii??
Res je, kon~ujem nalogo, v kateri
raziskujem najprimernej{i na~in se`i-
ganja dolo~ene vrste odpadkov.
Primerjam dve tehnologiji se`iga, po
dveh primerjalnih metodah. Delo je iz-
vzeto iz prakse, saj smo `eleli tak{no
se`igalno napravo postaviti v nekda-
njem podjetju. Namen dela je ugotoviti,
katera od tehnologij je po ekonomskih
(investicije, obratovalnih stro{ki),
tehnolo{kih (obratovalna zanesljivost)
in ekolo{kih parametrih najprimernej-

{a, in hkrati izbrati najustreznej{o teh-
nologijo.
Moram priznati, da se zelo veselim
konca uradnega dela svojega {olanja.
[olanje mi je vzelo veliko dragocene-
ga ~asa in je predstavljalo velik psi-
hi~ni napor. Popoldne, ob ve~erih in
vikendih bi nedvomno lahko po~el
bolj zanimive in koristne stvari kot sta
u~enje in pisanje seminarskih nalog.
Ampak na to gledam kot na dolgoro~-
no investicijo in sedaj mi ni `al.
Vsekakor sem si pridobil dolo~ena
znanja in ve{~ine, ki mi pomagajo v
situacijah, ko je treba dobro pripraviti
in definirati dolo~eno temo. Velikokrat
imam namre~ ob~utek, da bi ljudje
`eleli dose~i vse stvari prehitro in
nepremi{ljeno. 

PPoovveeddaall  ssii  `̀ee,,  kkaakkoo  ssee  ppoo~~uuttii{{  mmeedd
nnaammii..  KKaajj  ppaa  ttvvoojjii  ppoogglleeddii  zzaa  nnaapprreejj??
Lahko dodam, da sem se na sre~anjih
zunaj slu`be po~util doma~e in me je
veselilo, da se lahko odkrito pogovar-
jamo in malce po{alimo. @elim, da bi
vzdu{je v podjetju kot celoti ostalo
tak{no {e naprej in da se ne bi predali
malodu{ju, ~eprav moramo v teh ~asih
stisniti zobe.
Glede pogledov za naprej pa naj ome-
nim, da je bila moja dosedanja pot kar
pestra in dozdeva se mi, da te~e ~as
vedno hitreje. @elim si dobiti dobro
delovno mesto, si ustvariti dom in
dru`ino ter za`iveti polno `ivljenje.
Upam, da bom nekega dne imel
zadosti sredstev, s katerimi si bom
lahko privo{~il svoj dom in se izselil iz
najemni{kega stanovanja.x

Toplotni izmenjevalnik za okoli{ki zrak Plo{~ni izmenjevalnik za ~isti zrakToplotni izmenjevalnik dimnih plinov
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Prej{nji mesec smo obiskali delavce,
ki so v ~asu preseljevanja med obrati
pri{li v DE Rondelice, sedaj smo se z
istim namenom napotili v elektrolizo
B. Kot je znano, je bila stara elektroliza
izklopljena decembra 2007, kmalu
zatem pa se je za~ela razgradnja pe~i
na posamezne dele. Razgradnjo je vo-
dil Stanko Horvat s tujimi pogodbeni-
mi delavci, ki pa so jih ob pojavu krize
zaradi zmanj{evanja stro{kov in vi{-

kov delavcev zamenjali na{i sodelavci. 
Tako je hala B sedaj delovi{~e in `e
prihod v ta ogromen prostor je dogo-
dek, ki ga ne more{ pozabiti, iti
neprizadeto mimo in re~i, tukaj nekaj
kopljejo, re`ejo, demontirajo ... Stara
hala bo, ne glede na to, kaj se v njej
dogaja, za vsakega, ki je za~util »gore-
~e stare pe~i«, ostala v spominu kot
elektroliza aluminija. Tudi ime bo
ohranila. 

Po odhodu Stanka Horvata sta bila
organizacija dela in vodenje nove
skupine zaupana Marjanu Irglu, ki je
`e pred tem sodeloval s Stankom. Prav
neverjetno je, kako je Marjan navdu-
{en nad tem delom, kako z veseljem
razlaga dokaj zahtevne postopke in ga
ni~ ne moti, da so »odmaknjeni od
sveta« in da malokdo zaide v te pros-
tore. Predvsem pa je pomembno, da
mu je uspelo svojo motivacijo prenesti
na sodelavce. Pet jih je pri{lo iz nove
elektrolize, dva sta iz anod. K tako po-
zitivnemu vzdu{ju je zelo pripomogla
pravilna organizacija s strani vodstva
Taluma in DE Elektrolize. Skupina
namre~ organizacijsko spada k DE
Elektrolize, dela so na novo sistema-
tizirana in ocenjena, tako da delavci
niso izgubili dose`enih razredov. To je
bilo mo`no, ker gre za za~asno in
specifi~no delo, ki bo trajalo le do
konca razgradnje. Poglejmo, kaj pra-
vijo: 

MMaarrjjaann  IIrrggll:: V tovarni sem od leta
1979 in ves ~as sem delal v vzdr`eval-
ni{ki skupini za obnovo elektroliznih

pe~i. Ko so me dolo~ili za vodenje no-
ve skupine, sem to razumel kot odgo-
vorno in zahtevno delo. Treba se je bilo
sistematsko lotiti organizacije in
pou~evanja ljudi, ki so pred tem `e
opravili zdravstveni pregled. Danes
lahko re~em, da nam je uspelo in da
demonta`a poteka dobro. Na{a naloga
je torej, da vse aluminijske tokovod-
nike, lire in fleksible spravimo na do-
lo~ena mesta, ker so to za Talum naj-
bolj uporabni deli, namenjeni za pre-
taljevanje. Nekatere elemente pe~i,
jeklo, obzidavo … pa bomo prodali
kot odpadni material. Moja skupina
{teje sedem delavcev. Na~rtovali smo
jih osem in se nam to kar pozna, {e
posebej zaradi tega, ker imajo delavci
pravico koristiti dva prosta dneva. To
je tudi glavni razlog, da smo opravili
okrog 20 odstotkov manj dela, kot je
bilo planirano. 
Sam proces sem organiziral v treh
fazah: rezanje lir in fleksiblov, razrez
tokovodnikov ter demonta`a in prenos
do lokalne deponije. Lire re`emo s
plazmo, zato ta postopek tako tudi
imenujemo. Plazma je stroj, ki proiz-

Prihodnost vidim
v dobri proizvodnji in prodaji

ELEKTROLIZA B
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vaja plamen. Tega poganja komprimi-
rani zrak, delavec pa ga s pi{tolo
usmerja na aluminijske dele. Gre torej
za kombinacijo elektrike in komprimi-
ranega zraka. Tokovodnike re`emo s
»kopjem.« Osnova sta kisik iz jek-
lenke in jeklena cev, napolnjena z va-
rilno `ico, kar je po obliki podobno
kopju. Pri delovanju kisika odgoreva
varilna `ica in vro~i curek, ki pri tem
nastaja, topi aluminij. Pri obeh po-
stopkih je treba upo{tevati, da se dela
opravljajo na te`e dostopnih podro~-
jih, kar dodatno pove~uje nevarnost,
zato je vsak delavec posebej za{~iten
in pou~en o varnosti pri delu. Tretja
faza je demonta`a in odvoz razrezanih
delov na deponijo. V tej skupini so
trije delavci, ki upravljajo `erjav, pre-
va`ajo dolge kose aluminija, po celi
hali odkrivajo in pokrivajo jeklene
mre`e in drugo. Vsa dela potekajo v

ve~nem prepihu, delavci pa so izpo-
stavljeni opeklinam, padcem in
vise~im bremenom.
O vsem vodim posebno evidenco, be-
le`im ~as rezanja s kopjem in plazmo,
koli~ine in vse druge pomembne para-
metre. Sklepam, da bo delo trajalo
skoraj do konca leta. Posebej bi po-
hvalil odnos vseh sodelujo~ih, tako
delavcev, ki se med seboj dobro
razumejo, kot tudi vodstvo elektrolize,
ki nam stoji ob strani. 

MMiillaann  PPrraapprroottnniikk::  Februarja letos bom
dopolnil 20 let dela v Talumu. Od sa-
mega za~etka sem delal pri anodni ma-
si kot poslu`evalec stikalnih naprav in
oblikovalnika. Za dela pri razgradnji
hale sem se prostovoljno javil. @elel
sem si zamenjati okolje, k ~emu je
pripomoglo dejstvo, da se pri anodah
zmanj{uje delo. Tudi pogoji, pod ka-

terimi so nas prestavili, so mi ustreza-
li. Pri pla~i sem celo pridobil dva raz-
reda, vsi smo namre~ ocenjeni na 25
razredov. Zaradi tega se mi manj
pozna, da nimamo izmenskega dodat-
ka, ker tukaj delamo samo eno iz-
meno. Res je delo za~asno, vendar so
nam obljubili, da nas ~akajo stara de-
la. Opravljam demonta`o in transport
odrezanega aluminija z `erjavom, pa
tudi vsa druga dela. Delo je raznoliko,
zanimivo in tudi nevarno, vendar smo
dobro pripravljeni in upam, da se ne
bo kaj zgodilo. Posebej bi pohvalil
odli~no vzdu{je v skupini. Pri~akuje-
mo, da nam bodo namestili aparat za
osve`ilne pija~e.

BBooggddaann  JJeerreennkkoo::  V Talumu sem se-
dem let. Za~el sem v elektrolizi C in
delal kot elektrolizer od zagona nove
linije leta 2002. Ker sem mlaj{i dela-

vec, so me po mati~ni {tevilki dolo~ili
za vi{ek. Nekateri so {li v livarno, jaz
pa k razgradnji. To se mi v tej situaci-
ji zdi normalno in za nas dobra re{itev.
Tukaj opravljam dela rezanja alumini-
ja s kopjem. Za ta dela je mene in
Janeza Premzla pou~eval Marjan Irgl.
Vsi smo usposobljeni za vse, vendar
imamo nekateri ve~ prakse pri
dolo~enih delih. Ni lahko, treba je zelo
paziti, saj je to gradbi{~e, dela pa
bistveno druga~na kot v elektrolizi.
Pogodbo imamo do konca avgusta in
smo zelo slo`na skupina. Verjamem,
da vodstvo Taluma ve, kaj dela, upam,
da bomo elektrolizo spet zagnali in da
bomo re{eni. Prihodnost vidim v dobri
proizvodnji in prodaji.x

Rezanje s plazmo Rezanje s kopjem

Janez Merc, Sre~ko Koro{ak, Mitja Kmetec, Marjan Irgl, Janez Premzl, Bogdan Jerenko, Janez Pulko, Milan Praprotnik
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Predstaviti `elim delo skupine za
vzdr`evanje visokonapetostnih naprav
iz OE Elektrovzdr`evanje pri razgradnji
energetskih transformatorjev in du{ilk,
ki so napajale elektrolizo B.
Osnovna funkcija transformatorja je
pretvarjanje napetosti z vi{je ravni na
ni`jo ali obratno. Energetski transfor-
mator (TR) sestavljajata `elezno jedro
in bakreno navitje, kar imenujemo tudi
aktivni del TR in je name{~eno v `elez-
nem kotlu. Pri oljnih TR je kotel napol-
njen s posebnim oljem, ki slu`i kot
izolator in hladilni medij hkrati. 
Jedro TR je zgrajeno iz feromagnetne
plo~evine, debele manj kot 1 mm, da
se zmanj{ajo izgube zaradi magnetne-
ga polja, ki se kon~uje za njim. Navitja
so pri oljnih TR med seboj izolirana s
posebnim papirjem, proti jedru in kot-
lu pa so na ustreznih razdaljah.
Aktivni deli TR so v kotlu med sabo in
na kotel pritrjeni z razli~nimi kovin-
skimi in lesenimi oporami in stabiliza-
torji. 
O razgradnji TR smo v OE Elektro-
vzdr`evanje in Energetika razmi{ljali
`e pred ustavitvijo elektrolize B, ker
smo kar nekaj teh »odslu`enih« na-
prav skladi{~ili `e ve~ let. Pravi ~as za
razgradnjo pa je pri{el v ~asu gospo-

darske krize, ko se je zmanj{al obseg
vzdr`evalnih del v podjetju; mislim na
investicijska in ve~ja remontna dela. 
V OE Elektrovzdr`evanje vzdr`ujemo
ve~ino elektri~ne opreme za napajanje,
transformacijo in prenos elektri~ne
energije do porabnikov v obratih. Za to
imamo ustrezno opremo in prostore
ter seveda kader s potrebnim znanjem
in izku{njami.
Najprej smo pripravili navodila za raz-
gradnjo TR z opisom klju~nih postop-
kov, ocenili tveganja za ta dela in
predpisali ukrepe za varno delo.
Dogovorili smo se za na~ine predaje
posameznih materialov, nastalih pri
razgradnji, in dolo~ili odgovorne ose-
be za vse faze razgradnje. Jeklo in
aktivno plo~evino po pranju odlagamo
na prostoru pri DE Anode, baker
prevzemajo v livarni livarskih zlitin,
kjer v pe~i T4 se`igajo izolacijo in jo
nato uporabijo za legiranje in kerami-
ko, naoljeni les in papir pa prevzame
poobla{~eno podjetje. Vsi materiali so
pred predajo lo~eno stehtani.
Naoljeni kotel in jedro operemo v pral-
nici. Kotel na koncu zaradi la`je proda-
je razre`ejo na mere  pribli`no 1 x 1 m
delavci iz strojne delavnice. 
Dela so stekla konec marca po izve-
deni spomladanski reviziji elektri~ne
opreme za napajanje hale C. V skupi-
no za vzdr`evanje visokonapetostnih
naprav smo za~asno premestili dva
delavca iz DE Vzdr`evanje, ki sta ve{~a
podobnih del in z njima ni bilo nobe-
nih te`av. Ob njiju dela pri razgradnji
{e vsaj en delavec iz skupine za vzdr-
`evanje visokonapetostnih naprav, za
organizacijo razgradnje in rednega
vzdr`evanja, ki te~e ob tem, pa skrbi
vodja skupine Slavko Vek. Evidence

odpadnega materiala vodijo v OE
Elektroenergetika, za kar je zadol`en
Bojan Kodri~.  
Aprila in maja smo razgradili tri ener-
getske TR (400 kVA, 1000 kVA in TR
pe~i Junker), eno du{ilko ter dva
usmerni{ka in en regulirni TR.   
[e nekaj {tevilk v zvezi s pridobljenim
materialom: iz usmerni{kega TR smo
dobili 5,3 tone bakra, 14 ton `eleza
(kotel, jedro, radiatorji) ter pribli`no

1,5 tone naoljenega lesa in papirja. Iz
regulacijskega TR so koli~ine pribli`-
no pol manj{e, iz du{ilk pa {e manj.
Za razgradnjo ostanejo {e: 11
usmerni{kih TR, 12 regulacijskih TR,
33 du{ilk in 5 velikih TR, ki imajo
vsak po 4- do 8-krat ve~ materiala kot
usmerni{ki TR.
Po terminskih planih bi s to ekipo ob
rednem vzdr`evanju do konca leta raz-
gradili ve~ino na{tete opreme.x

Razgradnja
energetskih transformatorjev iz hale B

VZDR@EVANJE

JANKO GAJ[T
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Deli transformatorja

Anton Dreven{ek, Miroslav Le{nik, Franc Kav~evi~, Vitko Gori~an, Franjo Mihela~, Daniel Zidari~, Slavko Vek
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Podobno kot v drugih Talumovih eno-
tah in vseh podjetjih, ki v svojem po-
slovanju ~utijo vplive finan~no-go-
spodarske krize, se tudi v DE Ener-
getika soo~amo s spremenjenimi de-
lovnimi razmerami.
Ne glede na obseg proizvodnje in
storitev v podjetju moramo v DE Ener-

getika vsak trenutek porabnikom zago-
tavljati ustrezne koli~ine in kakovost
energentov za njihove dejavnosti –
torej enako kot v ~asu pred ote`enimi
razmerami poslovanja. Poleg tega
izvajamo v tesnem sodelovanju s po-
rabniki {e veliko aktivnosti za zmanj-
{anje rabe energije (toplotne, elektri~-

ne, plina in vode), ki so bile v ~asu
intenzivnega investicijskega cikla v
Talumu nekoliko zapostavljene.
V zadnjih {estih mesecih je v Talumu
opazno zmanj{anje porabe elektri~ne
energije za 60 odstotkov, zemeljskega
plina za 40 odstotkov in vode za 70
odstotkov. Talum je pred zaustavitvijo
elektrolize B porabil 13 odstotkov
elektri~ne energije v Sloveniji, po nje-
ni zaustavitvi 9 odstotkov, danes pa
porablja 5 odstotkov vse elektri~ne
energije v dr`avi. Zaradi tega se je pr-
vi~ zgodilo, da nas najve~ji proizvajal-
ci elektri~ne energije v Sloveniji celo
prosijo, naj porabimo ve~ energije, in
glasno zagovarjajo pomen Taluma v
slovenskem elektroenergetskem siste-
mu. Gre za iste strokovno utemeljene
trditve, ki jih proizvajalcem elektri~ne
energije dopovedujemo `e leta in leta! 
Naj podam {e nekaj ugotovitev glede
trenutnih cen energentov:
- elektri~na energija: cena na za nas

pomembni Leipzi{ki borzi elektri~ne
energije (EEX) se je od jeseni 2008

najmanj razpolovila; v Sloveniji je
zni`anje cen precej manj{e, saj pro-
dajalci zaradi uvoza dela elektri~ne
energije dodajajo {e stro{ke ~ezmej-
nih zmogljivosti oziroma meddr`av-
nih daljnovodov;

- zemeljski plin: cena s {estmese~nim
zamikom sledi ceni surove nafte, za-
to se je zni`anje {ele za~elo, do kon-
ca leta pa naj bi se cene glede na je-
sen 2008 zni`ale tudi na polovico; 

- toplotna energija: velja podobno gi-
banje cene; zemeljski plin je pogla-
vitni vir za proizvodnjo pare.

Take cene energentov dolgoro~no ne
bodo obstale na sedanjih relativno
nizkih ravneh, saj bodo sledile pri~a-
kovanim pozitivnim gibanjem v go-
spodarstvu. Zato je pomembno, da
~im skrbneje ravnamo z vsemi viri, ki
jih potrebujemo za `ivljenje in delo,
tudi s tistimi, ki se nam zdijo {e tako
majhni in nepomembni.
Finan~no-gospodarska kriza je dej-
stvo in jo bomo uspe{no premagali. V
to sem trdno prepri~an!x

Tudi letos je [tajerska gospodarska
zbornica razpisala nate~aj za najbolj{e
inovacije ter podelila priznanja in
diplome inovatorjem za najbolj{e ino-
vacije v Podravju za leto 2008. So-
deloval je tudi Talum z inovativnim
predlogom Draga Vugrinca, zaposle-
nega pri napravi za ~i{~enje ~rpalnih
cevi. Vugrinec je za svoj inovativni
predlog Oja~itev ~rpalne cevi prejel
diplomo. V dveh letih so trije Ta-
lumovi inovatorji prejeli priznanja za
svoje inovacije.
Pri Vugrincu gre za cev za ejektorsko
~rpanje aluminija iz elektrolizne pe~i.
Cevi so na zgornjem delu pokale in
skozi razpoke je uhajal zrak, zaradi ~e-
sar so bile neuporabne. Inovator je
predlagal ustrezno re{itev, ki prepre-
~uje nastanek razpok na tem delu cevi.
To je dosegel z oja~itvijo gornjega de-

la cevi, ki se sedaj izdelujejo po nje-
govem predlogu. 
Inovacija je na ravni tehni~ne izbolj{a-
ve, za katero je inovator v Talumu pre-
jel tudi denarno nagrado. 
Najvi{je sta se uvrstili inovaciji dru`b
Impol in Primat. Prva je prijavila po-
stopek valjanja aluminijaste folije za
farmacevtsko industrijo. Impol~anom
je uspelo v proizvodnjo uvesti zahte-
ven postopek valjanja folije, ki mora
ustrezati mnogim parametrom in viso-
kim standardom, od debeline 0,06 mm,
prek zadovoljive povr{ine, poroznosti,
trdnosti itd. Dru`ba Primat pa je pred-
lagala re{itev za bankomat, odporen
proti eksplozijam plina. Sodobni vlo-
milci so namre~ prav na tak na~in
vlamljali v bankomate in iz njih kradli
denar. Menda so prvi v Evropi, ki po-
nujajo tako varen bankomat.x

Talum pomemben
za slovenski 
energetski sistem

ENERGETIKA

MAG. BO[TJAN KORO[EC

Podelitev priznanj 
inovatorjem

INOVACIJE

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

Drago Vugrinec

Drago dobiva priznanje 

Aluminij, {tevilka 6, junij 2009 13



Danes vam predstavljamo Daniela
La~na, sodelavca iz finan~no-ra~uno-
vodske slu`be. Na{ namen je, da bi
bolje spoznali njega in ra~unovodstvo,
to specifi~no podro~je dela, ki ga
uspe{no vodi `e enaindvajset let.
Temu pogovoru je zelo nasprotoval:
»Prosim, pusti me, ne `elim se izpo-
stavljati javnosti, preve~ dela imam,«
se je opravi~eval. Vem, da raje v miru
dela s svojimi sodelavci, kjer v ti{ini
pisarne premleva {tevilke, tabele,
analize … Znano mi je tudi, da je ne
glede na stalne obveznosti vsakomur v
Talumu vedno na razpolago. Nosi torej
veliko odgovornost, ker so bilance
uspeha pomembne ne samo za revi-
zorje in davkarje, ki so nas zadnja leta
pogosteje kontrolirali, ampak pred-
vsem za poslovanje Taluma. Svojo od-
govornost Daniel poka`e tudi na zunaj,
zato vedno, kadar ga sre~am, posku-
{am uganiti, kako nam kaj gre. Bili so
~asi, ko se mu je vse smejalo, pa spet
taki, ko je bil zelo zami{ljen, saj se
spomnimo pritiskov prej{nje vlade.
Ob koncu lanskega leta so ga prema-
gale ~rne misli in kar nekaj ~asa ni
spregovoril niti besede. [el je mimo
bled, malo zvit, sklonjen naprej, s {i-
roko odprtimi o~mi je hitel k {efu, so-
delavcu De~manu ... Razumel sem ga,
saj smo vsi vsak na svoj na~in do`iv-
ljali izgubo proizvodnje in prodaje alu-
minija, njega pa so mu~ile {tevilke,
bilance, likvidnost … No, zadnje me-
sece je malo bolj umirjen, zato je ~as,
da ga vpra{amo o vseh teh re~eh, saj
bi moralo biti vodenje Talumovega ra-
~unovodstva poleg odgovornosti tudi
velika ~ast. 

Pogovarjali smo se z Danielom La~nom

INTERVJU

U~imo se

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Ali ti je zares v ~ast opravljati to
delo?

Seveda mi je v ~ast, in to veliko. Sem
pa eden tistih, ki sem lahko sre~en, da
opravljam poklic, za katerega sem
usposobljen, in to v podjetju, s kate-
rim se istovetim. Lahko bi se reklo, da
dosegam popolnost, kajti u`ivam v ti-
stem, kar po~nem. Sicer pa je zame
vsako delo ~astno.

Lepo se sli{i. Kak{na pa je tvoja
`ivljenjska pot?

Res se nobenega dela ne sramujem,
ker sem v `ivljenju pre`ivel marsikaj
hudega in tudi dobrega. Moja mama je
bila samohranilka, brez slu`be je
morala nas tri (imam {e sestro in bra-
ta) pre`iveti z dvema hektarjema zem-
lje ter dvema kravama, za kar sem ji
hvale`en. Tako sem pasel krave, pobi-
ral krompir, bil pri »pavrah« hlapec …
Kot dijak in {tudent pa sem delal pri
Talisu, Cevovodu in drugje prek {tu-
dentskega servisa, da sem se lahko
{olal. Prepri~an sem, da v teh ~asih, ki
jih `ivimo, ne bi imel ne finan~nih ne
drugih mo`nosti, da bi se lahko iz{o-
lal, zato sem hvale`en socializmu, da
mi je dal osnovo za `ivljenje in za to,
kar sem postal. Tako sem dokon~al
Ekonomsko-poslovno fakulteto v Ma-
riboru.

S tem si tudi pokazal svojo upor-
nost in mo~no voljo. Kako si na{el
Talum in kako je {lo naprej?

V Talum sem pri{el aprila leta 1988.
Imel sem sre~o, da je Zlatko [poljar v
meni prepoznal osebo, ki jo je izklesal
v ra~unovodjo. On me je usmerjal in
zahteval, da se vpi{em na podiplom-
sko izobra`evanje za preizku{enega
ra~unovodjo; to je licenca, ki sem si jo
pridobil leta 2004 in jo moram obno-

viti vsaki dve leti (z dodatnim izobra-
`evanjem je treba zbrati dolo~eno
{tevilo to~k), da sem lahko ra~uno-
vodja v veliki gospodarski dru`bi. Ra-
zumel sem, da mora ra~unovodja imeti
ustrezno znanje, ki ga mora nenehno
dopolnjevati. Tudi za ra~unovodstvo
velja, kot za druge dejavnosti, da so
edina stalnica spremembe. Kdor jih ne
upo{teva, zaostane in po~asi izpade iz
konkurence. 
Sre~o imam tudi sedaj, kajti njegov
naslednik, mag. Franc Visenjak, ima
sposobnost strate{kega razmi{ljanja
in {irok poslovni pogled. Ima tudi
sposobnost za obvladovanje tveganja
organizacijskih sistemov in procesov
ter druge lastnosti dobrega vodje.
Predvsem bi poudaril njegovo po{te-
nost in upo{tevanje eti~nih norm, zato
mu sodelavci verjamemo.

Franc bo vesel tega opisa. Ve~ino-
ma prihaja{ v slu`bo {portno oble-
~en, ob~asno pa v sve~ani temni
obleki, beli srajci, s kravato, klobu-
kom …To najbr` nekaj pomeni. 

Sre~o imam, da mi ni treba biti vsak
dan »polikan«. Ve~ina mojih stanov-
skih kolegov in kolegic v drugih pod-
jetjih ima v opisu del in nalog napi-
sana tudi pravila urejenosti in obla-
~enja. Tudi tukaj se vidi veli~ina na{e-
ga predsednika Uprave, da nam pre-
pusti odlo~itev o zunanjem videzu ozi-
roma urejenosti. Zavedam se, da
opravljam delo ra~unovodje Taluma,
to je poklic s {ir{im dru`benim ugle-
dom, ki je pod drobnogledom javnos-
ti in od katerega se pri~akujeta neopo-
re~nost in odli~nost na poklicnem
podro~ju in tudi zunaj poklicnega de-
lovanja.
Res je, da obleka ne naredi ~loveka,
zato sem najraje v kavbojkah, v njih se

najbolje po~utim. To je sicer redko, a
zanje izkoristim vsak »navaden« dan,
ko sem zatopljen v delo. Vendar so
dogodki, ko moram priti urejen, v
obleki, predvsem iz spo{tovanja do
poslovnih partnerjev, sodelavcev, ko
imamo kak{en pomemben sestanek ali
prireditev. 

Ali nam lahko na kratko opi{e{
osnovne dejavnosti, ki jih izvaja{
skupaj s sodelavci?

Ra~unovodstvo je osrednja informacij-
ska dejavnost podjetja, saj zagotavlja
podatke oziroma informacije o poslov-
ni in finan~ni uspe{nosti dru`be ter o
njenem premo`enjskem in finan~nem
stanju za notranje in zunanje uporab-
nike informacij. Spremlja in prou~uje
vse procese in stanja, da bi se zago-
tovilo gospodarno (umno) ravnanje,
pa tudi ekonomske razse`nosti vseh
dogajanj znotraj izvedbenih, upravljal-
nih in informacijskih funkcij. Proces v
ra~unovodstvu predstavlja evidenti-
ranje, presojanje in izkazovanje pre-
mo`enjsko-finan~nega polo`aja ter
poslovne in finan~ne uspe{nosti. Ra-
~unovodstvo pa je sestavljeno iz ra~u-
novodskega predra~unavanja, ra~uno-
vodskega evidentiranja in obra~una-
vanja, ra~unovodskega nadziranja,
analiziranja in informiranja.

Dokaj zapleteno za navadne smrt-
nike. Ali so kak{ne posebnosti, ki
ste jih uvedli iz dolgoletne prakse?

Seveda se to pozna. Tako si pri svojem
delu prizadevam, da ra~unovodstvo ne
bi bilo usmerjeno le nazaj, da ne bi
kazalo samo denarno izra`enih podat-
kov, da bi dajalo pravo~asne in to~ne
informacije za odlo~anje. S krizo, ki
nas je doletela, ~edalje bolj spoznava-
mo potrebo notranjih uporabnikov

informacij po tem, da v ra~unovodstvu
prou~ujemo tudi mo`nosti uspe{nega
poslovanja Taluma v prihodnje, ne le
ugotavljamo dobi~ek za nazaj.  

Ko pridejo revizorji, se poka`e
vznemirjenje, neko posebno stanje
v celotni slu`bi. Kako poteka delo
revizorjev? 

Revizija letnega poro~ila z ra~unovod-
skimi izkazi se opravi enkrat letno v
skladu z Zakonom o gospodarskih
dru`bah ter listino o nameri za skleni-
tev revizijskega posla, ki je v skladu s
splo{nimi pogoji za revidiranje v
Republiki Sloveniji. Redna revizija se
izvede v dveh delih: za~etna stopnja
revidiranja s spoznavanjem notranjih
kontrol in kon~na stopnja revidiranja z
izro~itvijo poro~ila o revidiranju in
pisma organom upravljanja.

Kaj pa izredne revizije?
Poleg redne revije smo bili dele`ni
raznih izrednih revizij, ki se ve~inoma
opravijo ob kak{ni anonimni prijavi o
o{kodovanju dru`be ali pa po poseb-
nem naro~ilu lastnikov oziroma od
njih postavljenega nadzornega sveta.
V vseh teh letih so nas revidirale in
ocenjevale {tevilne revizijske dru`be:
PriceWaterhouseCoopers, d. o. o., iz
Ljubljane, Valuta, d. o. o., iz Maribora,
Renoma, d. o. o., iz Ljubljane ... – se
niti ne spomnim vseh –, ki niso ugo-
tovile nepravilnosti in neusklajenosti
dejanskega stanja z ra~unovodskimi
poro~ili in izkazi. 
Prav tako se lahko pohvalimo, da v
vseh dosedanjih dav~nih, tro{arinskih
in carinskih pregledih nismo imeli po-
membnih nepravilnosti. Spomnim se,
da je bila zadnja nepravilnost ugotov-
ljena pred 15 leti, ko smo {e v okviru
TGA opravljali gostinsko dejavnost in
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prodajali cigarete. Pri dvigu cen ciga-
ret v ~asu velike inflacije nismo obra-
~unali prometnega davka; ta nepravil-
nost se mi zdi neprimerljiva z vred-
nostjo prodaje aluminijevih proizvo-
dov ali odvedenimi dajatvami. 

Pred nami je letno poro~ilo Taluma
za leto 2008, pregledno napisano
in lepo oblikovano. Predstavlja
kronsko delo ~lanov Uprave in
drugih strokovnjakov. Kako ko-
mentira{ pristop va{e slu`be in
izjavo predsednika Danila Topleka,
da Uprava potrjuje, da so bile do-
sledno uporabljene ustrezne ra~u-
novodske usmeritve ter da so bile
ra~unovodske ocene izdelane po
na~elu previdnosti in dobrega
gospodarjenja?

Javni interes je, da so ra~unovodski
izkazi in druga razkritja gospodarskih
dru`b resni~ni in po{teni, da so v vsa-
kem primeru pripravljeni tako, da stro-
kovno usposobljen uporabnik pridobi
dovolj informacij za oceno tveganj, ki
jim je izpostavljen pri investiranju in
poslovanju s podjetjem. Ra~unovod-
ske usmeritve so na~ela, temelji,
dogovori, pravila in navade, ki jih je
Talum upo{teval pri sestavi ra~uno-
vodskih izkazov. Spremenijo se le, ~e
tako zahtevajo ra~unovodski standar-
di, na osnovi katerih so bili ra~uno-
vodski izkazi narejeni.
Na~elo previdnosti in dobrega gospo-
darja pomeni, da so v ra~unovodskih
izkazih dolgovi ovrednoteni po najvi{ji
vrednosti, sredstva pa po najni`ji.

^isti dobi~ek je bil leta 2008 v
primerjavi z letom 2007 iz znanih
razlogov bistveno manj{i. Ali nam
lahko preprosto razlo`i{, kako se
oblikuje ~isti dobi~ek?

^isti dobi~ek je razlika med prihodki
in odhodki, zmanj{ana za davek, obra-
~unan od dobi~ka. ^e so prihodki
manj{i, je razlika ~ista izguba. 

Kak{ne mo`nosti ima uprava Ta-
luma pri razporejanju ~istega do-
bi~ka?

Pravila za razporejanje so dolo~ena v
Zakonu o gospodarskih dru`bah, to~-
neje, v 230. ~lenu tega zakona. Ko se
pokrije izguba, oblikujejo zakonske ali
statusne rezerve, lahko uprava skupaj
z nadzornim svetom eno polovico ozi-
roma 50 odstotkov ~istega dobi~ka
razporedi v rezerve iz dobi~ka. Ta raz-

poreditev mora biti usklajena in dogo-
vorjena, ~e pa ni tako, se odlo~itev o
delitvi tudi te polovice dobi~ka pre-
nese na skup{~ino oziroma lastnika, ki
odlo~i o delitvi celotnega dobi~ka. O
razporeditvi druge polovice dobi~ka
pa lahko uprava samo predlaga last-
nikom, kako naj na skup{~ini raz-
poredijo dobi~ek.

Po mnenju poobla{~enega revizor-
ja Renoma so ra~unovodski izkazi
za leto 2008 resni~en in po{ten
prikaz finan~nega stanja dru`be
Talum ter njenega poslovnega izida
in denarnih tokov za tedaj kon~ano
leto v skladu s Slovenskimi ra~u-
novodskimi standardi. Ta dokaz, da
je poro~ilo po{teno, danes najbr`
veliko pove.

V zadnjem ~asu se veliko govori o
tem, da so z vstopom Slovenije v EU
postavljene pred ra~unovodje velike
zahteve. Vendar menim, da samo po
sebi to ne pomeni veliko novih zahtev.
Veliko bolj kot sam vstop v EU vpliva
na vlogo ra~unovodstva dejstvo, da v
bli`nji preteklosti ra~unovodstvo ni
bilo tako pomembno, kar se je pokaza-
lo z zlomom nekaterih poslovnih gi-
gantov, med katerimi sta bila najod-
mevnej{a Enron in Parmalat. Da bi
javnost zaupala ra~unovodstvu in ra-
~unovodjem, morajo ra~unovodski
izkazi predstavljati resni~no in po{te-
no sliko vrednosti finan~nega polo`aja
vsakega podjetja, saj so temeljni
kamen vsake gospodarske ureditve.
Zato so finan~ni {kandali, ki so jih
povzro~ili neresni~ni ra~unovodski
izkazi, revizorji pa jih niso odkrili,
omajali zaupanje javnosti v ra~uno-
vodsko in tudi v revizijsko stroko. 

V Talumu se to o~itno ne more
zgoditi. Kako ocenjuje{ usposob-
ljenost svojih sodelavcev?

O tem, kaj je glavna naloga ra~unovo-
dij, da bi v podjetju zmanj{ali tvega-
nje, je po mojem mnenju poleg notranje
revizije, preverjanja informacij, kar
opravita uprava in nadzorni svet, spre-
jetja navodil za delo za postopek o
pripravljanju informacij {e zmogljiva
ra~unovodska slu`ba v podjetju. Med
pogoji za zmogljivost so zagotovo tudi
dobri kadri. Glede na to, da tudi v tem
primeru velja pregovor, da riba smrdi
pri glavi ali – kot mi je pred ~asom
rekel nekdo – ~e se trese ribi glava, se
trese tudi trup, menim, da je za

ra~unovodstvo in njegove izkaze za
pridobitev zaupanja javnosti najpo-
membnej{e to, kak{en je ra~unovodja
in kak{ne sodelavce ima. V teh letih
sem si zgradil zelo dober, zaupanja
vreden krog sodelavcev, ki svoje delo
opravljajo a`urno, natan~no in stro-
kovno. Prav zato sem prepri~an, da
ra~unovodski izkazi Taluma prikazuje-
jo resni~no in po{teno finan~no sliko
Taluma. 

Na osnovi tega je Nadzorni svet,
brez spornega starega predsedni-
ka, predlagal skup{~ini, ki bo ko-
nec junija, da podeli razre{nico
Upravi in Nadzornemu svetu dru`-
be in s tem potrdi in odobri delo
Uprave in Nadzornega sveta v po-
slovnem letu 2008. Torej lahko
skup{~ino, za razliko od prej{njih
let, kljub kriznim razmeram pri~a-
kujemo mirno?

Glede na dejstvo, da je odstopil pred-
sednik Nadzornega sveta, lahko na tej
skup{~ini pri~akujemo imenovanje
novega nadzornega sveta. Upam pa,
da bodo delni~arji Taluma predvsem
zaradi gospodarske krize sprejeli
predlog Uprave o razporeditvi bilan~-
nega dobi~ka leta 2008 v druge re-
zerve iz dobi~ka. 

Kaj je po tvojem mnenju odlo~ilno
pri ohranjanju Taluma v dobri
finan~ni kondiciji?

Za to, da smo v dokaj dobri finan~ni
kondiciji, se lahko zahvalimo pred-
vsem preteklemu umnemu gospodar-
jenju ter pravo~asnemu in hitremu
ukrepanju ob nastopu krize. Izklopa
elektrolize najprej nisem razumel in
nisem verjel v pravilnost odlo~itve,
zato sem se ob tej novici podal v izra-
~un oziroma v ekonomsko upravi~e-

nost izklopa. @e naslednji dan sem
ugotovil, da je bil ta radikalni ukrep
pravilen. Izra~un in tudi dosedanji
potek krize in poslovanja so pokazali,
da so bili vsi izvedeni ukrepi pravilni
in dovolj hitri. S tem smo ohranili
velik del likvidnih sredstev. Verjemite
mi, da bi ob nezmanj{anem obsegu
obratovanja elektrolize Talum `e bil
nesolventen.

Kaj lahko pove{ o novoustanov-
ljenem odboru za tveganje?

V Talumu se zavedamo, da so vsa po-
slovna tveganja posredno tudi
finan~na in vplivajo na pla~ilno spo-
sobnost podjetja. Zato smo ustanovili
odbor za tveganja, na katerem obrav-
navamo vsa tveganja, ki jim je Talum
izpostavljen: tveganje spremembe cen
(LME – zavarovanje, /hedging/), kre-
ditno tveganje (odprte terjatve do
kupcev), valutno tveganje (razmerje
med ameri{kim dolarjem in evrom),
tveganje spremembe obrestnih mer,
tveganje izpostavljenosti do posamez-
ne osebe, likvidnostno tveganje, zava-
rovanje premo`enja, interesov, odgo-
vornosti, spremljamo in analiziramo
zaloge (osnovne surovine, polproizvo-
di in gotovi proizvodi). V odboru, ki se
sestane vsak ponedeljek, so pred-
stavniki nabave, prodaje, financ in ra-
~unovodstva, po potrebi pa ta krog
raz{irimo {e na dodatne osebe, ki
pokrivajo podro~ja oziroma teme, ki se
na odboru obravnavajo.

Letos je prvi~ v zgodovini tovarne
predvidena nekaj desetmilijonska
izguba. Kaj pri~akuje{?

Ve~krat sem `e dejal, da kratkoro~na
izguba praviloma ni problemati~na,
vendar dolgoro~no na~enja denarni
tok in s tem povezano likvidnost, ki je
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eden izmed kriterijev solventnosti. Ta-
lum trenutno teko~e poravnava vse za-
padle obveznosti do dobaviteljev in
drugih upnikov in na dana{nji dan ne
izkazuje nobene zapadle nepla~ane
obveznosti. Prav tako smo zaklju~ili
prvo ~etrtletje leto{njega leta z mini-
malnim dobi~kom. Ta pozitivni rezul-
tat je posledica predvsem prodajnih
cen, katerih osnova so povpre~ne cene
na LME iz zadnje ~etrtine lanskega
leta, ki so bile vi{je kot prodajne cene
leto{njega leta. Pri~akujem pa nega-
tivni rezultat iz poslovanja `e ob pol-
letnem obra~unu. Izguba nam lahko
povzro~i dodatne te`ave pri poslova-
nju in vzdr`evanju teko~e likvidnosti.

Vse energije ne porabi{ v Talumu.
[e veliko je ostane za planinstvo,
kolesarjenje in {e kaj. Videti je, da
vse to dela{ z dolo~enim vi{jim cil-
jem, da o vsem dobro premisli{. 

@ivljenje je tak{no, kot si ga organizi-
ramo. K temu organiziranju najprej so-
di doumevanje dela, po~itka in igre ter
razdeljevanje ~asa na te tri dele, koli-
kor je razdelitev {e pod na{im vpli-
vom. Najprej se seveda sre~ujemo z
vpra{anjem, kako razumeti delo. S
psiholo{kega vidika je delo zavesten
napor v zvezi s ~lovekovo dejavnostjo;
z ekonomskega vidika pa je delo za-
vestna, premi{ljena in smotrna ~love-
kova dejavnost, ki se opravlja za
dosego gospodarskih ciljev. 
Zato po~itek zame ni samo jesti, piti,
spati, le`ati in tako naprej, ni le spro{-
~anje s kramljanjem v dru`bi ali, na-
sprotno, oddaljevanje ljudi v samoto,
ampak v fizi~ni okrepitvi, ki je zame
bistvena vsebina po~itka. ^eprav se
v~asih vpra{am, ali `ivim, da delam,
ali pa obratno, ali delam, da `ivim. Ve-
~ina prijateljev ve, da rad hodim, pla-

ninarim, kolesarim, tekam. Nisem
eden tistih, ki skoraj ves prosti ~as
porabijo zgolj za doseganje rekordov,
zasnovanih na lastni fizi~ni mo~i,
temve~ sem eden tistih, ki `eli s fizi~no
okrepitvijo v prostem ~asu prispevati k
rasti celovite osebnosti. V zvezi s tem
se je koristno spomniti na star arabski
pregovor, ki se glasi: »V gibanju je
blagoslov«. Fizi~no okrepitev preso-
jam iz zornega kota koristi za sprotno
in prihodnjo ustvarjalnost.

Kot planinca sem te najbolj spoz-
nal, ko si me pripeljal na vrh Tri-
glava. Se {e ukvarja{ z organizaci-
jo pohodov?

Kakor vsako leto tudi letos s sode-
lavcem Matev`em organizirava pohod
na Triglav. V teh letih, kar hodim –
prvi~ sem bil leta 1984 (vmes le {tiri
leta nisem bil gor) –, sem popeljal `e
ve~ kot 300 novincev na na{ega
o~aka, ki me vsako leto o~ara, zbudi
spo{tovanje in neizmerne ob~utke
zmagoslavja. Do sedaj sem imel sre~o
(je treba potrkati po lesu), da so vsi, ki
so bili z menoj, pri{li domov `ivi in
zdravi. V veliko zadovoljstvo mi je, da
vsi okrog mene razumejo, da je treba
gore spo{tovati in se nanje povzpeti le
dobro pripravljen ne samo psihi~no in
kondicijsko, ampak tudi primerno
obut in oble~en. Zaradi tega sem pred-
lani sodeloval pri ustanovitvi planin-
skega dru{tva ob~ine Kidri~evo, kjer
smo nabavili vso varovalno opremo za
20 planincev (varnostni pas, ~elade,
vrvi, dereze …) ob prete`ni pomo~i
Taluma. Hkrati pa v planinskem dru{t-
vu izobra`ujemo planinske vodnike, ki
bodo lahko vodili nas z ravnine v viso-
kogorje. Vse Talumove planince va-
bim, da se v~lanijo v planinska dru{t-
va ter da se pred odhodom v visoko-

gorje pripravijo in informirajo o vre-
menu in drugih nevarnostih, ki jim
pretijo v gorah.

Je Triglav dovolj zate?
O~itno ne, zato imam vsako sobotno
in nedeljsko jutro rezervirano za na{
halo{ki Triglav, to je Dona~ko goro, na
katero se odpravimo kar dru`insko, z
`ivljenjsko sopotnico Metko in starej-
{o h~erjo. Iz Lovrenca krenemo z Lor-
dom, na{im psom (bernski plan{ar)
ob 6.30, in to poleti, pozimi, v de`ju
ali v son~nem vremenu. Lansko leto
sem Dona~ko goro osvojil ve~ kot
120-krat, letos pa smo bili gori `e ve~
kot 50-krat.

Pri kolesarskem izletu v Kumrovec
sem vas opazoval iz kombija, o
~emer pi{emo v posebnem pris-
pevku. Kako si postal kolesar?

V Kumrovec se odpravimo na dan
mladosti, to je 25. maja, in to 10 do 20
zanesenjakov. Nekajkrat smo to pot
podalj{ali in se zapeljali {e do Svetih
gor, ki je romarsko sredi{~e. Za »pe-
cikl« me je navdu{il predsednik Upra-
ve, ki me pou~uje tudi o kolesarstvu,
teoreti~no in prakti~no, ne samo o
poslovanju. Zelo rad se vozim z njim,
saj ima zelo dobro kondicijo, na kole-
su kaj dosti ne govori, rad pa pritisne
na pedal.

Tvoji kolegi so mi zaupali, da si na
kolesu izjemno trdo`iv, nabit s
kondicijo in da spominja{ na pro-
fesionalca.

Pretiravajo. Sam se ve~inoma vozim
po halo{kih cestah, izogibam se mest
in prometnih cest, prav tako se izo-
gibam mno`i~nim prireditvam, mara-
tonom, kajti mo`nosti za nesre~e so na
teh prireditvah zelo velike. Moj naj-
ljub{i kolesarski cilj je halo{ki Bol-
fenk, kamor se podam, ko sem psiho-
lo{ko iz~rpan, jezen na zadeve, ki se
ne izidejo ali pa zanje nimam re{itev. S
kolesom se po navadi odpravim sam,
in bolj ko sem jezen, bolj pritiskam na
pedale in stresam jezo nanje. S tem si
zbistrim glavo in po navadi imam re{i-
tev za problem, {e preden kolo obesim
na klin v gara`i. Rad imam vo`njo
navkreber, in ~eprav sem malo prej
napisal, da ne maram ljudi z rekordi,
se bi pohvalil (v~asih me tudi v {port-
nih aktivnostih zanese – tudi to je
~love{ko), da Bolfenk prevozim pod
dvajsetimi minutami, kar je zame kot
pisarni{kega delavca kar lep uspeh.

Lani smo s kolesom osvojili Gross-
glockner, s kolesom sem bil {e na
Mangartu prek Vr{i~a in Predela,
predlani pa smo bili povabljeni na ko-
lesarski maraton, ki ga je organiziral
kolesarski klub Sava iz Kranja – preko
2.200 vi{inskih metrov in 160 dol`in-
skih kilometrov in {e bi lahko na{te-
val.

Videvam te tudi na kulturnih pri-
reditvah. Je to zaradi otrok ali …?

Zame je psihi~na sprostitev prav tako
bistvena sestavina po~itka kot fizi~na,
zaradi tega obiskujem koncerte, pred-
stave in razstave, kjer je moja vloga
predvsem pasivna, torej sem gledalec.
V zadnjih letih so to predvsem obiski
abonmaja komedij Narodnega doma v
Mariboru ter ogledi klasi~nih baletnih
in opernih predstav v SNG Maribor.
Ne maram novodobnih »zate`enih«
predstav, ki jih niti ne razumem in me
utrudijo in zamorijo, ko se npr. na
odru obmetavajo s perjem ali krvjo,
spu{~ajo ne`ivljenjske krike, pa potem
{e spati ne morem; ne, to ni zame.
Zelo rad poslu{am klasi~no glasbo, v
pisarni mi vedno igra, bolj na tiho
sicer, da me ne moti in da preglasi
druge mote~e zvoke.   
Sta pa obe h~eri kon~ali 6-letno balet-
no in glasbeno {olo. V teh desetih
letih je bilo ni~koliko vo`enj na balet,
v glasbeno {olo in njune druge zunaj-
{olske dejavnosti, za kar pa mi ni `al
ne ~asa ne bencina, kajti menim, da
sem jima s temi dejavnostmi raz{iril
obzorja ter da sta pridobili delovne
navade. 

Ali bi rad {e kaj sporo~il Talmov-
cem? 

Verjamem, da bo Talum prebrodil in
pre`ivel sedanje te`ave. Kako globoke
rane bo ta kriza pustila na njem oziro-
ma na nas, pa bomo videli. Verjamem
v vodstvo podjetja, da bo potegnilo
prave poteze pri iskanju novih poti.
Na koncu bi citiral {e stavek z na{ega
elektronskega portala: »Izobra`evanje
je ve~na tema, izziv, ki bo vedno
pomembnej{i tako za na{o osebno
rast kot tudi za na{e podjetje.« Temu
lahko dodam {e misli Arthurja
Schopenhauerja: »Obi~ajni ljudje
razmi{ljajo, kako bi potratili ~as,
pametni, kako bi ga koristno upora-
bili.« Pa {e nem{ki pregovor: »Nih~e
ni prestar, da bi se ~esa nau~il«. Torej,
u~imo se!x
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Leto{nja presoja sistema kakovosti
vodenja po ISO 9001 in ISO/TS
16949, ki so jo izvedli neodvisni pre-
sojevalci certifikacijske hi{e Bureau
Veritas, se je nekoliko razlikovala od
prej{njih. Presojo sta zaznamovala
predvsem dva dogodka: prehod na no-
vo izdajo standarda ISO 9001:2008 in
raz{iritev sistema po ISO/TS 16949

(dobavitelji avtomobilski industriji)
tudi na podro~je proizvodnje in proda-
je ulitkov. Presojevalci med presoja-
njem sistemov niso zaznali nobene
neskladnosti, zapisali so le nekaj pri-
lo`nosti in predlogov za izbolj{anje si-
stema poslovanja. 
Podobno kot drugi standardi je tudi
ISO 9001 podvr`en periodi~nim pre-
gledom, da se ugotovi, ali je {e vedno
ustrezen, ali je potreben posodobitve,
ali ga je treba razveljaviti. Periodi~ni
pregled poteka vsakih 5 do 6 let.
Zna~ilno za ISO 9001 je, da izdaji s
pomembnimi spremembami pravilo-
ma sledi izdaja z manj{imi spremem-
bami. Ker je bila izdaja leta 2000 glede
na predhodno izdajo bistveno spre-
menjena in dopolnjena, vklju~uje iz-
daja iz decembra 2008 samo manj{e
spremembe, kot so: odprava napak,
ugotovljenih v zadnji izdaji, spremem-
be teksta posameznih zahtev, da bi iz-
bolj{ali njihovo razumljivost, dodatne

obrazlo`itve v opombah. V izdaji ISO
9001:2008 prakti~no ni novih zahtev.
Kljub temu pa je bilo treba pregledati
vse spremembe v standardu, oceniti
morebiten vpliv na na{ obstoje~i si-
stem kakovosti vodenja in vanj uvesti
nekaj manj{ih sprememb. 
Precej ve~ napora je bilo treba vlo`iti v
dograditev sistema v skladu z ISO/TS
16949 na podro~je proizvodnje in pro-
daje ulitkov. Na{e osnovno vodilo pri
uvajanju sistema je bilo, da uvajamo
sistem na na~in, da izbolj{amo obsto-
je~e poslovanje. Uvedeni sistem so
zunanji presojevalci sicer potrdili kot
skladen z zahtevami, vendar se na{e
aktivnosti na tem podro~ju poslovanja
{e niso kon~ale. Za doseganje najvi{je
ravni kakovosti izdelkov in procesov
bo treba vlo`iti {e veliko energije, ki je
prizadevni ekipi v DE Ulitkih vsekakor
ne primanjkuje. Vztrajnost in dosled-
nost sta dva izmed klju~nih elementov
razvoja kakovosti poslovanja, saj po-
sameznih razvojnih faz ne smemo
preskakovati.
Letos so prizadevanja na podro~ju sis-
temov kakovosti vodenja usmerjena
predvsem v uvedbo obvladovanja ino-
vativne dejavnosti. Danes se v pod-
jetjih soo~amo z razmerami, ki zahte-
vajo nenehne izbolj{ave. Stagnacija
pomeni relativno nazadovanje, saj na-
{a konkurenca ne spi. V Talumu ugo-
tavljamo, da je inovativnost vseh za-
poslenih za`elena vrednota. Od krea-
tivnega razmi{ljanja in iskanja bolj{ih
re{itev bomo imeli koristi vsi; zapo-
sleni bodo imeli mo`nost iz svojega
okolja izlo~iti mote~e elemente, ki

vplivajo na njihovo produktivnost, ka-
kovost dela, delovne razmere itd.,
podjetje pa bo tako postajalo {e u~in-
kovitej{e in uspe{nej{e v zahtevnem
gospodarskem okolju. V posameznih
delovnih okoljih `e danes dokaj
uspe{no izkori{~ajo inovativni poten-
cial zaposlenih..  SS  ppoommoo~~jjoo  ssiisstteemmaa
zzbbiirraannjjaa  kkoorriissttnniihh  pprreeddllooggoovv  iinn  vv  ookkvvii--
rruu  vvrreellcceevv  iiddeejj  jjee  bbiilloo  vv  TTaalluummuu  vv  pprree--
tteekklliihh  lleettiihh  oopprreeddeelljjeenniihh  iinn  uussppee{{nnoo  iizz--
vveeddeenniihh  vvssaajj  nneekkaajj  ssttoo  kkoorriissttnniihh  sspprree--
mmeemmbb..  OOcceennjjuujjeemmoo,,  ddaa  bbii  llaahhkkoo  ttaa  ddee--
jjaavvnnoosstt  ppoossttaallaa  eeddeenn  iizzmmeedd  sstteebbrroovv
nneenneehhnneeggaa  iizzbboolljj{{eevvaannjjaa  uu~~iinnkkoovviittoossttii
iinn  kkaakkoovvoossttii  vv  ppooddjjeettjjuu..
Za dosego tega cilja potekajo v tem
trenutku prizadevanja v ve~ smereh:

- v smeri sistemske opredelitve inova-
tivne dejavnost v internih aktih sklad-
no z veljavno zakonodajo,

- v smeri vzpostavitve enotnega siste-
ma obravnave in nagrajevanja,

- v smeri vzpostavitve sistema vodenja
in spremljanja u~inkov.

V zaostrenih razmerah za gospodar-
jenje (kriza) so izbolj{anje u~inkovi-
tosti, poenostavitve postopkov in
pove~evanje obsega usposabljanj za
ve~jo mobilnost zaposlenih nujno
potrebni ukrepi za pre`ivetje. Prav
zaradi tega so vsi cilji kakovosti ter
cilji delovanja procesov in skladnosti
proizvodov ostali nespremenjeni ozi-
roma so celo {e bolj zaostreni. Najvi{-
ja kakovost v naj{ir{em pomenu bese-
de je (bo) vsekakor tudi eden od pogo-
jev za pre`ivetje.x

Kakovost je (bo)
pogoj za pre`ivetje

KAKOVOST

MAG. KARMEN JO[T
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Karmen Jo{t

^elada 
je kul

TANJA MADJAR
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V soboto, 30. maja 2009, smo se ob
zgodnji jutranji uri odpeljali proti se-
verni Italiji, v de`elo Lombardijo na
ogled znamenitosti Laga Maggiore in
Milana.
Do jezera Maggiore (po na{e Veliko
jezero) smo pri{li na ~isto ju`nem
koncu, pri mestecu Angera, kjer se je
leta 1538 rodil Karel Boromejski, ki je
pozneje postal svetnik. Po prihodu v
letovi{ko mestece Stresa smo se vkr-

cali na ladjici in odpeljali najprej na
otok Madre (Mati), kjer so Boromejci,
ki sicer {e `ivijo v Milanu, imeli polet-
no bivali{~e v pala~i iz 16. stoletja.
Ime naj bi otok dobil bodisi po materi
takratnega kneza boromejskega ali pa
zato, ker naj bi bila to prva boromejs-
ka posest na tem koncu. Po ogledu
prostorov, ki so za javnost odprti {ele
od leta 1978, je ostalo bolj malo ~asa
za ogled parka, ki pa `al ni bil v

najve~jem razcvetu. Za osve`itev smo
se potem prepeljali na Ribi{ki otok
(Isola dei Pescatori), kjer ni pala~ niti
parkov, pa~ pa samo restavracije in
okrep~evalnice. V va{ki cerkvici so v
glavnem oltarju pozla~eni doprsni kipi
{tirih pomembnih milanskih {kofov,
med katerimi sta sv. Ambro` in seveda
tudi Karel Boromejski. Z Ribi{kega
otoka smo se spet preselili, tokrat na
tretji in zadnji otok. To je Bellin otok
(Isola Bella), ki je dobil ime po
Isabelli, soprogi Vitaliana VI. Boro-
mejskega, »investitorja« te reprezen-
tan~ne pala~e v baro~nem slogu (gra-
dili so jo od leta 1632 dalje). Pala~a je
seveda veliko bolj razko{na kot tista
na otoku Madre, dvorane so ve~je, v
njej so bila `e tudi mednarodna sre-
~anja, med njimi leta 1935 konferenca,
znana kot dogovor iz Strese, s katerim
so se Britanci, Francozi in Italijani
(Mussolini) dogovorili, kako naj bi se
izognili novemu spopadu v Evropi.
Zanimive so »jame« (grotte), kletni
prostori, v katerih so se Boromejci
hladili v poletni vro~ini. Tam je raz-
stavljenih nekaj najdb iz zgodnje `elez-
ne dobe iz kraja Golasecca, le 5 kilo-
metrov oddaljenega od jezera Ma-
ggiore. Najdragocenej{i predmet v
pala~i je okrasna okrogla mizica, ki jo
je Giberto Borromeo kot izredni vele-
poslanik avstrijskega cesarja Franca I.
pri Svetem sede`u prejel kot darilo od
pape`a Leona XII. (leta 1825; tedaj je
bil ta del Italije pod Avstrijo – do leta
1849). Cvetlice, ki krasijo mizico, so
izdelane v 250 barvnih odtenkih!
Videli smo tudi Napoleonovo sobo,
kjer je Napoleon {e kot general Bo-
naparte v spremstvu soproge Joséphi-
ne Beauharnais in sestre Paoline,
bodo~e gospe Borghese, prespal

enkrat samkrat. Zanimive so tudi
stenske preproge (tapiserije) flamske
izdelave iz 16. stoletja z zlatimi in
svilenimi nitkami; vodilni motiv na
njih je samorog, ki je eden simbolov
dru`ine Boromejcev. Vrt na tem otoku
je italijanski in precej bolj zanimiv od
tistega na otoku Madre, saj je narejen
na desetih terasah. Veliko je eksoti~-
nih rastlin. Pred odhodom v hotel smo
se sprehodili {e po zelo `ivahnem
sredi{~u mesteca Stresa, polnem tujih
in italijanskih turistov. 
V nedeljo, 31. maja, smo se po najhi-
trej{i mo`ni poti odpeljali proti »mo-
ralni prestolnici« Italije, milijonskemu
Milanu. Na kratko smo vstopili v
veliko dvori{~e gradu milanskih go-
spodarjev iz dru`ine Sforza, si dvakrat
zaman (~as ma{e in velika gne~a)
poskusili ogledati notranjost milanske
stolnice (znamenitega Duoma), a jo
videli bolj od zunaj, se skozi znameni-
to pasa`o (Galleria) Viktorja Emanuela
II. sprehodili do trga pred milansko
Scalo, kjer stoji spomenik Leonardu
da Vinciju, pa tudi pala~a Marini, kjer
je sede` milanske `upanje.
Pred odhodom iz mesta smo si ogle-
dali {e srednjeve{ko mestno obzidje,
ki je bilo obdano s plovnimi kanali,
sko~ili {e do glavne `elezni{ke posta-
je, mimogrede videli {e glavno naku-
povalno ulico Corso Buenos Aires in
se prek trga Loreto (tu so konec aprila
1945 obesili Mussoilinijevo truplo)
odpravili na avtocesto za pot proti
domovini. 
Domov smo se vrnili v poznih ve-
~ernih urah prijetno utrujeni in polni
vtisov. Iz veliko ust je bilo sli{ati po-
bo`no vpra{anje: »Kam pa bomo {li
jeseni – ~e bomo sploh {li?«x

Ko se pomlad poslavlja in nas poz-
dravlja poletje, povabimo na{e naj-
mlaj{e, da ustvarjajo, ri{ejo in pi{ejo
na temo zdravja. Skrb za varnost in
zdravje sebe in drugih je osnovnega
pomena. Za~eti se mora `e v otro{tvu.
Ker je zdravje med Talumovci vredno-
ta, sku{amo dober vzgled potrditi z
vsakoletnim sre~anjem ob dogodku
Ri{emo in pi{emo o zdravju, ki poteka
v okviru projekta Zdravo Talum. 
Na temo »^elada je kul« smo prejeli
veliko zanimivih, izvirnih in navdiha
vrednih ustvarjalnih izdelkov. Opom-
nili so nas na pomen ~elade, pa ne le
na delovnem mestu, ampak tudi v
prostem ~asu. 
Leto{nje sre~anje je bilo deveto po
vrsti in je bilo v duhu pravlji~nega {te-
vila {e posebej ustvarjalno. Popoldan
smo pre`iveli v jedilnici, kjer so se
otroci s star{i najprej sprehodili po
razstavi in si ponosno ogledali svoje
izdelke. Nato je ~lanica uprave Brigita
A~imovi~ pozdravila navzo~e in jih

nagovorila ob za Talum pomembnem
dogodku, na katerem {irimo vrednoto
zdravja med na{e najmlaj{e. Tokrat so
otroci {e posebej za~utili na{o
tovarno, saj so slikali na ~elade, ki so
svoj~as varovale glave njihovih
star{ev. Da se ne bi preve~ popackali,
smo jih za{~itili s pristnimi delavskimi
srajcami. Vse skupaj je pri~aralo
posebno vzdu{je, ki je otroke in mar-
sikaterega od star{ev popeljalo v
aktivno ustvarjanje in zabavno
dru`enje. Preden so za~eli slikati, jih
je akademski slikar Fi{er pou~il o bar-
vah: kako se obna{ajo glede na podla-
go, kako jih me{amo … Ustvarjalno
vzdu{je je pritegnilo tudi nas malo
starej{e, ki smo si poslikali ~elado po
svojem okusu. 
Tako kot vsako leto je tudi leto{nje
dru`enje minilo prehitro, ostala pa sta
lep spomin in barvita ~elada. [e ves
teden smo lahko na malici ob~udovali
izdelke, ob katerih smo se vpra{ali:
»Kje je moja ~elada?«x

Iz izleta

Nepozabni vtisi 
s sindikalnega izleta 
po Italiji

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Materin{~ina ali materni jezik je tisti
jezik, s katerim se sre~amo, ko sli{imo
prve besede. Ko za~nemo govoriti,
usvajamo materni jezik, jezik okolice
ali tistega, ki se z nami najve~ ukvarja
in nas vzgaja. Po navadi je to mati in
zato je jezik materni.
Danes bom predstavil mag. Darjo
Gabrov{ek Hom{ak, lektorico, ki ̀ e kar
nekaj ~asa vestno in nam vsem v
veselje pregleduje in popravlja bese-
dila, ki so objavljena v ~asopisu Alu-
minij. Z njo sem se pogovarjal o nje-
nem delu in seveda tudi o slovenskem
jeziku in njegovi rabi.

Sloven{~ina je ju`noslovanski jezik, ki
ga govori okoli 2,3 milijona ljudi v
Sloveniji in po svetu. Poleg prebival-
cev Slovenije torej govorijo slovenski
jezik {e v Bene{ki Sloveniji, Furlaniji -
Julijski krajini v Italiji, na Koro{kem v
Avstriji, v Porabju na Mad`arskem in v
Istri na Hrva{kem. Pa tudi drugje po
Evropi in po svetu: v Nem~iji, na
[vedskem, Kanadi, Avstraliji, Argenti-
ni in Ju`noafri{ki republiki. Teh go-
vorcev je okoli 400.000.
Sloven{~ina je eden redkih jezikov, ki
je ohranila dvojino (poleg sloven{~ine

jo imata v Evropi {e spodnja in gornja
lu`i{ka srb{~ina), njene sledove pa
najdemo tudi v drugih evropskih jezi-
kih. 
Slovenija je majhna dr`ava. In vedno
znova ugotavljamo, da na Slovence
enako kot na vse druge vplivajo zlasti
sosednji narodi. Tudi jezikovno. @e ko
so se Slovani priselili v te kraje, so
naleteli na Kelte in Rimljane. In `e ta-
krat so prvotni jeziki vplivali na slo-
van{~ino ali staro sloven{~ino. Darja
pove primer. Zelo vsakdanja beseda
pomaran~a je nastala iz italijanskih
besed pomo (iz latinske pomum) in
arancia. Ali na primer dana{nja imena
mesecev, ki so vsa po vrsti nastala iz
latinskih poimenovanj. In takih besed,
ki jih danes ~utimo kot slovenske, je
{e veliko. Latin{~ina in prek nje
gr{~ina sta tako bolj ali manj vplivali
na vse evropske jezike; neposredni
nasledniki latin{~ine so seveda
romanski jeziki.
Pogovarjali smo se tudi o za~etkih.
Prvi, ki je slovenski jezik zapisal s tis-
kano besedo, ga torej zapisal v knjigo,
je bil protestantski duhovnik Primo`
Trubar. Leta 1550 je izdal Abeceda-
rium in leta 1551 {e Katekizem. To
{tejemo za za~etek slovenskega knji`-
nega jezika. Seveda pa jezik ni nastal s
Trubarjem. In tudi zapisan je bil `e ve-
liko pred izdajo prvih knjig. O tem
pri~ajo Bri`inski spomeniki, ki so na-
stali v 9. in deloma 10. stoletju. Vse-
bina je, tako kot pri Trubarju, nabo`na.
Vsebujejo dva obrazca splo{ne spove-
di in pridigo o grehu in pokori.

Bri`inski spomeniki so najzgodnej{i
dokument slovenske kulture. So
najstarej{i ohranjeni zapisi v sloven-
{~ini, zapisani v latinici, natan~neje
karolin{ki minuskuli.
Faksimile Bri`inskih spomenikov je
Darja tudi pokazala. Original je sicer
del latinskega kodeksa, ki ga hranijo v
Bavarski dr`avni knji`nici v Münchnu.
Sloven{~ina premore osem nare~nih
skupin. Podro~je, v katerem `ivimo,
torej okolica Kidri~evega in Ptuja,
spada v panonsko nare~no skupino.
Ta pa vsebuje {tiri nare~ja: prek-
mursko, prle{ko, halo{ko, slovensko-
gori{ko. Povedali smo `e, da na
sloven{~ino vplivajo sosednji jeziki. In
seveda tudi drugi, danes predvsem
angle{~ina. To se pozna predvsem v

pogovornem jeziku, deloma pa tudi v
knji`nem. Taki vplivi niso ni~ poseb-
nega in ni~ slabega. Ka`ejo na `ivost
jezika. A knji`ni jezik naj bi vendarle
ostal kolikor mogo~e ~ist, pri ~emer ni
mi{ljeno samo besedje, pa~ pa tudi
skladnja. In za ~istost slovenskega
knji`nega jezika se moramo truditi vsi.
Prevzemanje izrazja iz tujih jezikov se
najbolj pozna v novih strokah, na
primer v ra~unalni{tvu in informatiki.
Vsaka stroka bi morala znati dovolj
hitro reagirati in posloveniti svojo ter-
minologijo. No, ra~unalni~arji se kar
trudijo. Pred leti so izdali Leksikon
ra~unalni{tva in informatike, na spletu
pa najdemo `e kar nekaj slovarjev. Je
pa res, da se ra~unalni~arji med seboj
ve~inoma pogovarjajo v »ra~unalni{ki
angle{~ini«. 
Kar se ti~e prevzetih besed, Darjo na
primer malo moti beseda »manager«

ali njena poslovenjena razli~ica mene-
d`er. Meni, da imamo zanjo kar dovolj
slovenskih ustreznic, ki bi jih lahko
uporabili v ustreznem kontekstu. Be-
seda pomeni vodjo, direktorja, rav-
natelja, organizatorja … Po drugi
strani pa ta angle{ka beseda nima
neke natan~ne pomenske razlage in
v~asih je te`ko razlo`iti, kaj mened`er
sploh dela. Eni vodijo podjetja, drugi
spremljajo pevce ali boksarje, tretji
organizirajo festivale ...
Tujk, ki imajo ustrezne slovenske so-
pomenke, bi se morali izogibati, ko
pi{emo ali govorimo v knji`ni sloven-
{~ini, ~eprav zelo rigorozni pri tem le
ne smemo biti. Pretirano podoma~e-
vanje je purizem, ki pa prav tako ni
koristen. Velja torej prava mera, pri

~emer so kriteriji tudi téma, stroka in
bralci ali poslu{alci.   
Zadnje ~ase se Slovenci trudimo iz
jezika »~istiti« srbizme in hrvatizme,
in to bolj kot kdaj prej. Ko sem Darjo
vpra{al, zakaj prav srbizme in hrva-
tizme, mi je odgovorila, da smo
Slovenci to vedno po~eli, predvsem
takrat, ko smo se s kom »skregali«.
Ko smo se osvobodili spon germaniz-
ma, torej Avstrijcev in kasneje Nem-
cev, smo iz jezika metali germanizme
(~eprav, ~e smo natan~ni, v nare~jih in
tudi pogovornem jeziku marsikateri {e

Poka`i jezik 
(v katerem pi{e{)

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

»Sloven{~ina je 
ju`noslovanski jezik, 
ki ga govori okoli 
2,3 milijona ljudi 
v Sloveniji in po svetu.«
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kar vztraja). Danes pa~ to po~nemo z
drugimi »izmi«.
Sloven{~ina je torej prevzela veliko
besed iz drugih govornih podro~ij.
Zanimalo me je, ali je katera od slo-
venskih besed taka, da jo uporabljajo
drugi jeziki. Darja je takoj pomislila na
besedo »kras«. Vemo, da Kras pome-
ni zna~ilno pokrajino v Sloveniji, ki je
nastala z delovanjem vode. In to bese-
do uporabljajo tudi drugi jeziki. Z njo
opisujejo pokrajine po vsem svetu, ki
imajo zna~ilnosti krasa, le da jo zapi-
sujejo kot carso (Italijani), Karst
(Nemci), karst (Angle`i). 
Slovenci smo po Darjinem mnenju
premalo samozavestni pri rabi jezika.
Bolj bi ga morali uveljavljati tudi v
Evropi. Zna~ilno za Slovence je, da se

s tujci hitro trudimo govoriti v njiho-
vem jeziku, na primer s Srbi ali Hrvati,
z Avstrijci, ~e ne gre druga~e, pride
prav angle{~ina. Mislim, da »srbohr-
va{~ino« {e danes radi uporabimo,
~eprav slovenski fantje ne hodijo ve~ v
jugoslovansko vojsko in se otroci 
v osnovnih {olah ne u~ijo ve~ tega
jezika.  
[e in {e bi se lahko pogovarjali o je-
ziku. Posebej, ~e se pogovarjamo s
tako strokovnjakinjo, kot je mag. Darja
Gabrov{ek Hom{ak. ^eprav mi vse,
kar je povedala, ni bilo popolnoma
novo, sem vsrkaval vsako njeno bese-
do. In u`ival ob vsem, ~esar sem se
nau~il. Ja, to je bila res prava u~na
ura. Dve uri.
Sedaj pa k predstavitvi. Mogo~e bi jo
moral zapisati na za~etku. Pa se ne-
kako nisem mogel izogniti pisanju o
jeziku in njegovi zgodovini. 

Darja Gabrov{ek Hom{ak je diplomi-
rala na Filozofski fakulteti v Ljubljani
iz slovenskega jezika. [tudij je bil
enopredmetni, kar pomeni, da poleg
sloven{~ine ni {tudirala nobenega
drugega jezika. Ko je bila {e otrok, je
vedno govorila, da bo znala veliko
jezikov. Ta `elja v njej nikoli ni zamrla
in vsaj deloma je doslej spoznala an-
gle{~ino, nem{~ino, latin{~ino, itali-
jan{~ino in ~e{~ino. Ko pa se je odlo-
~ala za {tudij, je ugotovila, da se mora
najprej dobro nau~iti svojega jezika,
~e se ho~e potem seznanjati z drugimi
jeziki. No, na koncu se je specializirala
za starej{o slovensko knji`evnost, ker
ji je zelo blizu tudi zgodovina. V svoji
diplomi je podrobno predstavila in
analizirala slovenski rokopis iz 17.

stoletja, magistrirala pa je na temo
Slovenske pesmarice 18. stoletja, v
kateri je obdelala predvsem cerkvene
pesmi. 
Po diplomi je leto dni delala na Zvezi
kulturnih organizacij na Vrhniki, od
koder je doma, potem se je za tri leta
vrnila na fakulteto, kjer je bila mlada
raziskovalka, po zagovoru magisterija
in selitvi v Maribor pa je deset let
delala kot lektorica v Izumu v Mari-
boru. In logi~no nadaljevanje njene
kariere je bilo samostojno podjet-
ni{tvo. 
Posebnega izobra`evanja za lektorje
ni. Lektoriranje pomeni pregledovanje
in jezikovno obdelovanje besedil.
Darja se s tem ukvarja `e od {tudent-
skih let. Pravi, da lektoriranje ni le
popravljanje besedil v skladu s pravo-
pisom, torej ob upo{tevanju pravopis-
nih in slovni~nih pravil. Je mnogo

ve~. Pravo lektoriranje je poseganje v
besedila, v njihov smisel. Besedila
morajo biti taka, da jih bo razumela
ve~ina bralcev. Mnogi ne znajo napi-
sati tega, kar mislijo in kar bi radi
napisali. In lektor mora zato najprej
sam razumeti, kaj je avtor z besedilom
`elel povedati, in mu pomagati, da bo
tekst tak, kot si `eli. Te`ko je recimo
lektorirati umetni{ka besedila, ker so
po svoje zelo posebna. V~asih znajo
biti zelo naporni tudi prevodi. Ko Darja

pregleduje in popravlja kak prevod,
ima pri sebi vedno tudi izvirnik. Po
Darjinem mnenju lahko dobro besedi-
lo nastane le v tvornem sodelovanju in
dialogu med avtorjem in lektorjem.
Dober lektor s svojim delom prav
gotovo izbolj{a besedilo, ki ga ob-
deluje. 
Za na{ ~asopis porabi {tiri do pet dni
~asa, da »obdela« vsa besedila. Tu pa
ni mi{ljeno samo lektoriranje, saj je
treba opraviti tudi korekturo.
Vpra{al sem jo, kako dobro pisati.
Odgovor je kajpada zelo preprost.
Poslu{ati je treba svoje misli in jih
zapisati. In pri tem ni treba uporabljati
modnih besed, ki so najve~krat lepo
zvene~e tujke; Darja jih imenuje
»kun{tne«. Pa seveda je v~asih treba
tudi kaj prebrati, saj v knjigah po na-
vadi najdemo najbolj{i jezik. Vsaj tako
bi moralo biti.

Materni jezik je jezik, na katerega smo
navezani kot na svoj dom, na svoje
bli`nje, na svoje star{e. Je torej edini
jezik, v katerem lahko suvereno izra`a-
mo svoja ~ustva in svoje misli. Po-
membno je torej, da zares znamo svoj
jezik. Da ga ~imbolj obvladamo. Zdi
pa se, da se do njega v~asih vedemo
zelo neprimerno. Darja meni, da ga
marsikdaj prelahko »prodajamo«, kar
pomeni, da prelahko dopu{~amo vdor
raznih »izmov« in drugih besed in
struktur v na{ jezik ter da prehitro pri-
stanemo na uporabo tujega jezika, tudi
takrat in tam, ko to zares ni potrebno.
Otroke bi `e v vrtcih in kasneje v {olah
morali u~iti bolj kot pravil jezika
ljubezni do njega, do branja leposlov-
ja, do obiskovanja knji`nic.  

Vsakdo na svetu ima svoj materni
jezik. Ni jih pa ravno veliko, ki svoj
materni jezik lahko tudi uporabljajo
kot uradni jezik dr`ave, v kateri `ivijo.
Materni jezik torej ni vedno tudi urad-
ni jezik. Zelo podobno se je dogajalo s
sloven{~ino. [ele z osamosvojitvijo
smo se Slovenci popolnoma otresli
drugorazrednosti svojega jezika. [ele
sedaj ga lahko uporabljamo v svoji
dr`avi in v vseh njenih institucijah.
[ele sedaj smo enakopravni z drugimi.
Imejmo torej radi svoj jezik in imejmo
spo{tljiv odnos do njega. Saj je ven-
dar samo eden in edini, tako kot na{a
mati, na{a domovina …
Darja je tokrat, s podatki, dodatki in
popravki, tako posegla v besedilo, da
bi jo morali navesti kot soavtorico re-
porta`e. 
Pa naj velja le iskrena zahvala za od-
li~no izbolj{anje besedila.x

»Imejmo torej radi svoj jezik
in imejmo spo{tljiv odnos do
njega. Saj je vendar samo
eden in edini, tako kot na{a
mati, na{a domovina …«
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Pav. Foto: Andreja Sre~kovi~.

Ka~ji pastir. Foto: Ivo Ercegovi}.

Spirala. Foto: Miran Jeza.

Cvet. Foto: Palmira Banko.
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KKeerr  jjee  `̀iivvlljjeennjjee  kkrraattkkoo  iinn  ssvveett  pprroossttrraann,,
ggaa  zzaa~~nniittee  rraazziisskkoovvaattii  ~~iimm  pprreejj..  [[ee  pprree--
hhiittrroo  pprriiddee  ~~aass,,  kkoo  bboossttee  pprreevvee~~  uuttrruu--
jjeennii,,  ddaa  bbii  ssee  vvaamm  lljjuubbiilloo  ddlljjee  kkoott  nnaa
hhootteellsskkoo  tteerraassoo  ……  ((SSiimmoonn  RRaavveenn))
Vsak ~lovek potrebuje po~itnice v
pravem smislu besede, ko svoje bate-
rije Zmaj pusti doma na no~ni omarici,
da se napolnijo do njegovega prihoda,
sam pa brezskrbno lenari in ne dela
ni~. Vsak potrebuje to drobno razko{-
je. Pa vendar ljudje potrebujemo tudi
druga~ne vrste oddiha. To so tista na-
vihana potepanja, ki iz nas naredijo
navidezne Kolumbe, izgubljene v tujih
svetovih nekega poletja …
Nemir ob novem, druga~nem, sve`em
in vznemirljivem, ki ga ob~utimo ob
odkrivanju tujega, je skoraj tako pri-
vla~en kot zavita bombonjera. Vemo,
da se nam na koncu vsi tisti dekorirani

bombon~ki ne bodo zdeli ni~ poseb-
nega, pa vendar nas privla~i neustav-
ljivo ~udovit videz in moramo ugrizni-
ti prav v vse, da ugotovimo, kak{nega
okusa so in kako di{ijo, ~eravno bomo
na koncu razo~arani ugotovili, da vse
skupaj ni tako posebno, kot je bilo
videti na prvi pogled. A ~ar je v odkri-
vanju vse te druga~nosti. ^e bi zaprli
o~i, sem prepri~ana, da bi za vsak kraj
lahko na{li svojo barvo, okus, vonj in
tisti poseben ob~utek, ki vas objame,
ko se znajdete sredi ulic, pre`etih s
preteklostjo ~love{kih usod. Baltske
dr`ave bi skoraj zagotovo opisali kot
ledeno modre, hladne, {armantne,
misti~ne, ~iste in sve`ega, neizrazitega
okusa, kot bi v ustih vrtel mentolov
bombon. Rodovitna Toskana pa bi bila
razko{ne barve sonca, topla, zasan-
jana, romanti~na in brezskrbna. In ko

potujete, s seboj prina{ate barve,
okuse in vonjave svoje kulture z name-
nom, da se preplete s tujimi v neko
novo izku{njo, ki vas bo napolnila do
vrha in oplemenitila s spoznanji, s
katerimi boste la`e odgovarjali na za-
pletena vpra{anja `ivljenja, ki od vas
zahtevajo odgovore. Najla`e bi bilo
samo vsrkati tuja spoznanja in ob tem
~utiti … A `al ne gre. ^utenja, ki jih
prina{ajo na lastni ko`i ob~utena spo-
znanja, so tako silovita, da nas spre-
menijo in za en droben del~ek spre-
menimo tudi prostor, v katerega
vstopamo. Nehote. Danes ni ko{~ka na
Zemlji, ki bi bil varno spravljen pred
na{o zvedavostjo, in ~lovek lahko
pokuka povsod, zato se meje med
na{o druga~nostjo bri{ejo in te`ko je
re~i, kaj je na{e in kaj je tuje. In ni po-
membno. Vsako mesto, vsak kraj in
vsak ~lovek v sebi skrivajo nekaj, kar
nas bo spremenilo. In na{a mala avan-
turisti~na potepanja na tuje niso nikoli
samo pobegi v neke druge svetove,
mesta in civilizacije, skoraj vedno gre
tudi za potepanje okoli na{ega lastne-
ga srca, saj nas nova spoznanja pri-
ganjajo k vpra{anjem, na katera potem
moramo najti odgovore. In v~asih smo
presene~eni nad odgovorom, ki ga
dobimo in ki spreminja tok na{ega
`ivljenja …
^e po~itnice pomenijo sprostitev,
spremembo vsakdanjosti, potem so
potepanja polnjenje na{ih src. In po-
trebujemo oboje. Lahko be`ite pred
lastnim strahom, ki ga vzbuja druga~-
nost, a vam bo vztrajno sledila. Morda
vas bo pritegnila prijateljeva razgled-
nica. In pustite se ji zapeljati. Dovolite
si ta drobna potepanja, ~eravno ne vo-
dijo dale~ od va{ega praga, a ko pre-
stopite prag svojega doma, ste na
tujem. In ne pri~akujte lepot, ki jih opi-
sujejo popotni{ki vodniki, prijatelji in
vse tiste turisti~ne bro{ure. Noben kraj
ni popoln, ker popolnosti ni. Vsak kraj
pre`ema bole~ina preteklosti, za`rta je
v zidove, v nasmehe ljudi … Pri~akuj-
te vse in ni~ vas ne bo negativno pre-
senetilo.  
Pred novim in tujim skoraj vsi ~utimo
spo{tljiv strah, zato turisti~ne agencije
krasno `ivijo. Popotni{ke du{e pa sko-
raj nikoli niso bojazljive, bojazen je
znak na{e majhnosti in utesnjenosti.
Potujte. Odpravite se. Samo to je po-
membno.x

Potovanje okoli srca

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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^elada je kul,
sindikalni izlet v Italijo

FOTO: SRDAN MOHORI^, IVO ERCEGOVI]

FOTOREPORTA@A
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@e peto, jubilejno leto zapored orga-
nizira skupina kolesarjev iz Taluma,ki
so se jim pridru`ili {e kolegi od dru-
god, 25. maja, na nekdanji dan mla-
dosti, kolesarski izlet v Titov rojstni
kraj. Ta dogodek so simpati~no imen-
ovali Desant na Kumrovec. Sode~ po
njihovi energiji in poslanstvu, ki se ob
tem razvija, ni dvoma, da bodo to
tradicijo nadaljevali.

Pot je tekla zunaj ve~jih prometnih po-
ti po slikovitih halo{kih in zagorskih
gri~ih. Za primer pomo~i na cesti smo
jim sledili s spremljevalnim vozilom.
Skupina se je disciplinirano dr`ala
skupaj vse do cilja in nazaj. Slu`ilo jim
je tudi vreme, ~eprav je bilo prevro~e.
Le na slovenski meji so cariniki po
nepotrebnem zapletli celo re~: eden od
udele`encev je moral domov po oseb-
no izkaznico, ker je namesto nje po-
motoma vzel zdravstveno kartico. Zelo
nespametno ravnanje, bi lahko rekli,
posebej ~e upo{tevamo, da na hrva{ki
meji niso zahtevali nobenega doku-
menta. To je bila le epizoda in povod
za dodaten humor, ki smo ga imeli v
obilju, saj sta smeh in dobra volja
obvezna prtljaga te simpati~ne skupi-
ne. Te`ji ko so bili vzponi, bolj smo se
pri po~itkih smejali in si pripovedovali
zanimive dogodiv{~ine. 
Na cilju pred Titovim spomenikom
smo naredili skupni posnetek in imeli
kraj{i postanek s »{pricerji« iz mar{a-

lovega vina. Tudi tako smo dodali svoj
prispevek k zgodovinskemu spominu
na ~loveka, ki je znal zdru`evati naro-
de in spo{tovati `ivljenje. Sode~ po
mno`ici ljudi, ki so te dni obiskovali
Kumrovec, ni strahu, da bi se te vred-
note pozabile. 
Da ni bilo lahko, pri~a dejstvo, da so
kolesarji prevozili okrog 130 kilomet-
rov in premagali okrog 1200 vi{inskih
metrov. ^estitamo. Praznik smo kon-
~ali z »desantom na polnjene papri-
ke«, z jedjo, ki smo jo `e skoraj poza-
bili, v gostilni s pomenljivim imenom
Pri ovinku.x

Desant na Kumrovec

KOLESARJI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: TARE – DEL ZA[^ITNE OPREME TEKMOVALCA PRI KENDU,
ORDO –  RED V BIOLOGIJI, INACHOS – PRVI KRALJ ARGOSA, INAH, TROBI· –
SLOVENSKI PESNIK (SMILJAN, 1956), VAI – LJUDSTVO V LIBERIJI, EOLUS –
GR[KI BOG VETROV IN VIHARJEV, AVITAL – IZRAELSKA FILMSKA IGRALKA
(MILI, 1972).

KRI@ANKA
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Zadnjo stran sta pripravila Toma` Godicelj in Darko Ferlinc


